
سخنگوی صنعت آب:
جبران آب های سطحی همیشه با منابع آب 

زیرزمینی ممکن نیست
ســخنگوی صنعت آب گفت: بران آب های ســطحی همیشه با منابع آب 
زیرزمینی ممکن نیست زیرا هر زمان بخواهیم از آنها برداشت کنیم ابتدا 

باید از شرایطی مانند کیفیت آب و امکان برداشت اطمینان حاصل کنیم.
عیسی بزرگ زاده سخنگوی صنعت آب با اشاره به بارش های اخیر گفت: 
با وجود بارش های اخیر متأســفانه کشــور در میانگین بارش کشور ۳۷ 
درصد از مقادیر بلند مدت عقب است و از ۳۱ استان ۲۸ استان زیر نرمال و 

دو استان نرمال و استان گیلان بالاتر از حد نرمال قرار دارد.
وی ادامه داد: متأسفانه برای چند ماه آتی هم توسط سازمان هواشناسی 
و هم با توجه به انتشارات ســایت های بین المللی، حداکثر شرایط نرمال 
پیش بینی شده که حتی اگر شرایط نرمال هم رخ دهد با توجه به یک عقب 
تجمعی که از پیش داریم، باز سال آبی همچنان در رده سال خشک طبقه 
بندی می شــود.بزرگ زاده ادامه داد: در صورتی که خداوند لطفی کند و 
بارش ترســالی اتفاق افتد و در آن صورت جبران شود، در این سال آبی به 
ویژه در استان تهران که شامل بخش هایی از استان قزوین تا کرج، البرز تا 
تهران، ورامین، پاکدشت، بومهن، رودهن و دماوند می شود در صدر تنش 

آبی قرار دارند.

وضعیت نامناسب سدهای تهران
وی افزود: متأســفانه ســدهای تهران مطلقاً وضعیت خوبــی ندارند؛ در 
تهران یک کاهش ۲۵ درصدی نسبت به سال گذشته و حدود ۴۶ درصدی 
نســبت به بلندمدت داریم، دو ســد امیرکبیر و لتیان در میان ســدهای 

تهران از شرایط بدتری برخوردارند.

بزرگ زاده اضافه کرد: به طور کلی چهار سد تهران که سدهای لار، لتیان، 
ماملو و امیرکبیر کرج باشند کمتر از ۶۰ میلیون آورد دارند؛ یعنی کمتر از 
۶۰ میلیون حجم مخزن دارند که البته بخشی از آن حجم مرده و رسوبات 

است که مصرف نمی شود.
وی ادامه داد: سد طالقان آب بیشــتری دارد ولی سازه انتقال آب -سامانه 
انتقال آب- محدودیت دارد و نمی توانیم آب به تهــران بیاوریم، بنابراین 
منابع آب ســطحی دچار مشــکل اســت و اگر مدیریت مصرف نکنیم و 
بارش ها ترمیم نشــود در چند ماه آینده ممکن است که برخی از سدهای 

تهران را در بخش منابع به سطحی از دست دهیم.
ســخنگوی صنعت آب خاطرنشــان کرد: جبران این میــزان از آب های 
سطحی همیشــه با منابع آب زیرزمینی ممکن نیســت. این گونه نیست 
که هرکجا آب ســطحی کم آوردیم بتوانیم با منابع آب زیرزمینی جبران 
کنیم به دلیل اینکه منابع آب بخواهیم جایی چاه بزنیم بایســتی قبل از 
آن مطمئن باشــیم که هم کیفیت آب مناســب و هم برداشت آب از این 
چاه ها به ناپایداری کمی و یا کیفی آنجا منجر نمی شــود و اگر این شرایط 

بهره برداری پایدار فراهم باشد می توانیم حفر چاه کنیم.

آب راهکار ثبات بازار ارز بازگشت به سیاست تثبیت است؟
خریــدار  به نظــر می رســد دولــت و 
بانک مرکزی بــرای عمل به فرمایشــات 
مقام معظم رهبــری باید بر بازگشــت به 
سیاست های تثبیت اقتصادی تأکید کنند 
و با هماهنگی تمامی بخش های اقتصادی 
کشــور این سیاســت ها را اجرایی کنند تا 
هرچه ســریع تر از کاهش ارزش پول ملی 

جلوگیری شود.
مقام معظم رهبری انقلاب اسلامی در دیدار 
با ســران قوا و جمع بســیاری از کارگزاران 
و مدیــران رده های مختلف کشــور، بیان 
کردند:  »یکــی از موضوعات مهم مربوط به 
اقتصاد، اصلاح نظام ارزی کشور و در درجه 
اول تقویت پول ملی اســت که سیاســت، 
برنامه و کیفیــت کار آن را متخصصین باید 
انتخاب کنند، پول ملی باید تقویت شــود، 
این مســئله هم در واقعیت زندگی مردم و 
هم در آبروی کشــور اثــر دارد، حتی اگر 
بگویند که فرمولی وجود دارد که اگر عمل 
کنیم، تــورم پایین می آیــد و حتی ممکن 
است تک رقمی شــود اما قیمت ارز افزایش 
می یابد، این درست نیست. اگر ارزش پول 
ملی با افزایش قیمت ارز کاسته شود، تورم 
هر چقدر هم پایین باشــد، قــدرت خرید 
برای مــردم فقیر و ضعیف وجــود نخواهد 

داشت.
 اگــر می خواهید قدرت خریــد برای مردم 
بالا برود، به حفظ ارزش پــول ملی اهتمام 
ورزیــد؛ یکــی از اساســی ترین کارها این 

است.«
حفظ ارزش پــول ملــی و جلوگیــری از 
نوســانات ارزی در اقتصاد ایــران، در ابتدا 
نیازمند واکاوی دلایل مختلف جهش ارزی 
اســت و در مرحله بعدی برای موفقیت در 
این کار باید سیاســت های مناسبی را برای 
مقابله با هر یک از جریانات فزاینده نرخ ارز 

در نظر گرفت.
روند رشــد نرخ ارز در اقتصاد ایران نتیجه 
تعاملی پیچیــده از عوامل داخلی و خارجی 
اســت که بر یکدیگــر اثــر می گذارند اما 
جهش ارزی در قاطبه موارد به دلیل اعمال 
سیاســت اشــتباه توسط سیاســتگذاران 
اقتصادی کشــور و در تلاقی با سایر عوامل 

شکل می گیرد.

واکاوی عوامل جهش ارزی 
در اقتصاد ایران

تحریم های خارجی، تــورم، انتظارات بازار، 
نوســانات قیمت نفت، تنش های سیاسی 
و اجتماعی، سیاســت های پولــی و مالی و 
تقاضای فصلی ارز از جمله مهمترین عوامل 

اثرگذار بر نرخ ارز در اقتصاد ایران هستند.
توجه به حفــظ ارزش پول ملی مســتلزم 

توجه به تمام این عوامل است.
 تجربه نشان داده است که در صورتی که در 
قبال هر یک از عوامل اثرگذار، سیاست های 
متناســبی در نظر گرفته شــود، می توان از 
شــدت اثر آن ها کاســت تا موجب جهش 

ارزی نشوند.

راهکارهای جلوگیری از جهش ارزی 
در اقتصاد ایران

پیگیــری حــذف دلار از تبــادلات ارزی 
بــا کشــورهای دوســت و همســایه اثر 
بســیاری بــر بی اثرســازی تحریم های 
خارجی خواهد داشــت، عــلاوه بر این، 
باید راهبردی مناســب بــرای حرکت در 
جهت لغــو یا کاهــش تحریم هــا در نظر 
گرفت، البته در ســال های اخیر ایران در 
ســازمان های جهانی از جملــه بریکس 
و شــانگهای عضو شــده اســت و سطح 
همکاری های اقتصادی با کشورهای عضو 
این ســازمان  ها افزایش یافتــه که کمک 
شایانی به کاهش اثر تحریم ها کرده است 
و تــداوم افزایــش همکاری  هــا می تواند 

اقدام مناسبی در این راستا باشد.
تــورم و نــرخ ارز رابطه ای دوطرفــه دارند 
و خروج از تعادل در هر یــک از این عوامل، 
می تواند افزایش دیگری را به همراه داشــته 

باشد. مهمترین اقدامات در راستای کنترل 
تورم نیز اعمال سیاســت های پولی و مالی 
مناســب، کاهش مخارج بخــش دولتی و 
افزایش بهره وری آن و اصــلاح نظام بانکی 

است.
با توجه به اینکه ایران یک کشور نفتی است 
و صادرات نفت بخــش مهمی از درآمدهای 
آن را تشکیل می دهد، نوسانات قیمت نفت 
به طور مستقیم بر درآمدهای کشور اثرگذار 
اســت، در همین راســتا بایــد در تقابل با 
کاهش قیمت نفت،  میزان تولید و صادرات 

نفت را افزایش داد.
انتظارات عاملی اســت که به طور مستقیم 
تحت تأثیر تنش های سیاســی و وضعیت 
ثبات سیاســی و اقتصادی کشــور اســت، 
افزایــش انتظارات بــازار می تواند تلاش ها 
در جهت حفــظ ارزش پول ملــی را خنثی 
کند، مهمترین راهکار در راستای مدیریت 
انتظارات نیز اعمال سیاســت های پولی و 

مالی مناسب است.
بهترین راهکار بــرای کاهش اثر تنش های 
سیاســی بر نرخ ارز در ایــران نیز تلاش در 
جهت ایجــاد ثبات سیاســی و اجتماعی و 
اعمال سیاســت های پولی و مالی متناسب 
به منظــور جلوگیــری از ایجــاد انتظارات 

هیجانی در شرایط تنش سیاسی است.
یکــی دیگر از عوامــل اثرگذار بر نــرخ ارز، 
تقاضاهای فصلی است که در ایامی از جمله 

پایان سال میلادی، پایان سال شمسی و در 
برخی موارد اواســط تابســتان با آن مواجه 
هستیم، مهمترین راهکار در برابر این عامل 
نیز اتخاذ سیاســت پولی و ارزی مناســب 

است.
سیاست های پولی و ارزی نه تنها خود یکی 
از عوامل اثرگذار بر نرخ ارز است بلکه بر سایر 
عوامل نیز اثر می گــذارد، در واقع می توان 
گفت یکــی مهمترین اقدام ها در راســتای 
حفظ ارزش پــول، اتخاذ سیاســت پولی و 

ارزی مناسب است.

نوسان ارزی پس از حذف سیاست 
تثبیت اقتصادی

از ابتدای شــهریورماه امســال تاکنون 
نــرخ ارز با افزایش حــدود ۶۰درصدی 
از کانــال ۵۸هزارتومانی بــه کانال 9۳ 
هزار تومان رسیده اســت، این افزایش 
افسارگســیخته نرخ ارز پــس از حذف 
ارز نیمایــی، افزایش نرخ ارز رســمی و 
کنار گذاشــتن سیاســت ارزی شناور 

مدیریت شده، اتفاق افتاد.
تحلیلگــران اقتصادی یکــی از مهمترین 
دلایــل افزایش به یک بــاره نــرخ ارز طی 
ماه های اخیر را در نتیجه کنار گذاشــتن یا 
کم رنگ تر شدن سیاست تثبیت اقتصادی 
می دانند، سیاســتی کــه از اواخر ســال 
۱۴۰۱ آغاز شد و علی رغم حوادث سیاسی 

منفی متعــدد، در حفــظ ارزش پول ملی و 
جلوگیری از نوسانات نرخ ارز در سال ۱۴۰۲ 

و تا نیمه اول ۱۴۰۳، موفق عمل کرد.
برخی مسئولان و کارشناســان اقتصادی 
معتقــد بودند که کاهش اختــلاف ارز بازار 
رسمی با بازار آزاد، هیچ اثری بر افزایش نرخ 
ارز و افزایش تورم کشــور ندارد اما کاهش 
به یک بــاره اختلاف نرخ ارز توافقــی با بازار 
آزاد در نیمــه دوم ســال ۱۴۰۳، دقیقاً اثر 

معکوس داشته است.
زمانی که در شــهریورماه ۱۴۰۳، نرخ دلار 
رسمی کشور کمتر از ۵۰ هزار تومان و نرخ 
دلار آزاد ۶۳ هزار تومان بود، سیاست حذف 
ارز نیمایی و نزدیک کردن نرخ ارز توافقی به 
بازار آزاد در دســتور کار قرار گرفت اما حالا 
بعد از گذشــت ۷ ماه، نرخ دلار توافقی ۷۰ 
هزار تومان و نــرخ دلار آزاد 9۳ هزار تومان 

است،
این تصمیم اشــتباه نه تنها باعث شد افسار 
نرخ دلار آزاد پاره شود، بلکه اختلاف بیشتر 

بازار آزاد و رسمی را نیز رقم زد.

بازگشت سیاست تثبیت اقتصادی؛ 
عاملی مهم در حفظ ارزش پول ملی

بررســی روند نرخ ارز در نیمه اول امســال 
نشــان می دهد که نرخ دلار در بازار آزاد از 
۵ فروردین ماه ۱۴۰۳ کــه ۶۱ هزار و ۸۲۰ 
تومان بود، تا پایان شــهریور مــاه، نه تنها 
کنترل شــد بلکه حــدود ۲۸۰۰ تومان نیز 

کاهش یافت. 
ثبات بازار ارز در طول ایــن مدت در حالی 
اتفاق افتاد که نیمه اول سال ۱۴۰۳ حوادث 
متعدد سیاســی ناگــوار و بزرگی همچون 
شهادت رئیس جمهور، ترور اسماعیل هنیه 
در تهران و ترور سید حســن نصرالله اتفاق 
افتاد، این نشان می دهد که در صورت اتخاذ 
سیاســت صحیح، در مواجهه با بزرگترین 
ریسک های سیاسی نیز می توان ارزش پول 

ملی را حفظ کرد.
ثبات بــازار ارز و حفظ ارزش پــول ملی با 
اجرای سیاســت های تثبیــت اقتصادی 
محقق می شــود و کنــار گذاشــتن این 
سیاست ها منجر به افزایش نرخ ارز خواهد 
شد. به نظر می رســد دولت و بانک مرکزی 
برای عمــل به فرمایشــات مقــام معظم 
رهبری باید بر بازگشــت به سیاست های 
تثبیت اقتصادی تأکید کنند و با هماهنگی 
تمامــی بخش هــای اقتصادی کشــور، 
این سیاســت ها را اجرایی کننــد تا هرچه 
ســریع تر، از کاهــش ارزش پــول ملی، 

جلوگیری شود.

چه سهمی از خودروهای وارداتی بدون مشتری است؟

و با قیمت دلار حرکت نمی کند؟ چرا دیگر خودر
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اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی
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رهبر معظم انقلاب در دیدار با دانشجویان:
 از دست دادن شخصیت های برجسته 

به معنی ضعیف شدن نیست

سخنگوی وزارت امور خارجه:
  دیپلمات ارشد اماراتی حامل نامه ترامپ 

به ایران است

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد
ونیکی خانوارهای  واریز اعتبار کالابرگ الکتر
وز دهک های درآمدی چهارم تا هفتم از  امر

وزی  وجود ندارد مشکلی در تامین بنزین سفرهای نور
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لزوم الگوسازی از شخصیت های علمی در تلویزیون و سینما
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ســعید زعیمی، منتقد   در دنیــای امروز که رســانه ها نقش اساســی در 
شــکل دهی به افکار عمومی دارنــد، بازنمایــی چهره های علمــی در قالب 
ســریال های تلویزیونــی و فیلم های ســینمایی می تواند تأثیر بســزایی در 

فرهنگ سازی و انگیزه بخشی به نسل جوان داشته باشد.

یادداشت

کالاهای اساسی شب عید به وفور تامین است

صفحه 3

 مذاکرات دستمزد جدی تر می شود

شمارش معکوس برای تعیین شمارش معکوس برای تعیین 
دستمـزد دستمـزد ۱۵۱۵ میلیون کارگر ایرانی میلیون کارگر ایرانی



سخنگوی هیأت رئیسه مجلس:

ویکرد سیاسی ندارد مجلس نسبت به دولت ر

معاون اول رئیس جمهور:

تربیت مدیران جوان با گزینش های سیاسی همراه نباشد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rپنجشنبه      23   اسفند 1403    شماره 1829

رهبر معظم انقلاب در دیدار با دانشجویان:
از دست دادن شخصیت های برجسته به معنی 

ضعیف شدن نیست

هزاران نفر از دانشــجویان کشور با حضور در حســینیه امام خمینی با 
رهبر انقلاب دیدار کردند. گزیده سخنان حضرت آیت الله خامنه ای  در 
این دیدار به شرح ذیل است:سال گذشته، که این جلسه تشکیل شد، تا 
امسال حوادث گوناگونی پیش آمده. پارسال وضعیت متفاوتی داشتیم. 
سال گذشته در مثل امروزی که با شما دانشجوها جلسه داشتیم، شهید 
رئیسی زنده بود، شهید سید حســن نصرالله رضوان الله تعالی علیه در 
کنار ما بود، شهید هنیه، شهید صفی الدین، شهید سنوار، شهید ضیف 
و چندین شــخصیت برجســته ی انقلابی بزرگ، در میان ما یا در کنار 
ما حضور داشتند، امسال نیســتند.نگاه ناقص و بی پشتوانه و سطحی، 
از سوی دشــمنان و مخالفان و رقیبان جمهوری اسلامی یک برداشت 
غلطی را از این حادثه می کند. من می خواهم در نقطه مقابل حرف آنها، 
با اطمینان کامل به شــما بگویم: بله؛ این برادران بسیار ارزشمند بودند 
و واقعاً نبودن شان برای ما خسارت اســت؛ در این تردیدی نیست. اما ما 
امسال که اینها را نداریم، نســبت به سال گذشته در مثل همین روز، در 
برخی از مســائل، قوی تر از سال گذشته هســتیم، در بعضی از مسائل، 
ضعیف تر نیســتیم اگر قوی تر نباشیم.امســال ما بحمــدالله از لحاظ 
گوناگون، از جهات مختلف، قوت ها و توانایی هایی داریم. سال گذشته 
این ها را نداشــتیم. بنابراین، بله؛ نبودن این عزیزان خســارت اســت. 
حوادثی که در منطقه غرب آســیا پیش آمد، حــوادث تلخ و دردناکی 
اســت. لکن جمهوری اســلامی بحمدالله رشــد خودش و پیشرفت 
خودش و افزایش قدرت خودش را همچنان داراســت.در ســال سوم 
هجرت، پیغمبر اکرم کســی مثل حمزه را از دســت داد در جنگ احد. 
حمزه از کنار پیغمبــر رفت. فقط هم حمزه نبود، برجسته ترین شــان 
حمزه بود؛ و إلا شجاعانِ دیگر، یارانِ دیگر رفتند. سال چهارم هجرت و 

پنجم هجرت، پیغمبر بسیار قوی تر از سال سوم هجرت بود.
یعنی از دست دادن شــخصیت های برجســته، به  هیچ وجه به معنای 
عقبگرد، عقب رفت، ضعیف شدن، نیســت اگر چنانچه دو عامل وجود 

داشته باشد: که یکی عبارت است از آرمان؛ دومی، تلاش.
اگر این دو عامل در یک ملتی وجود داشــته باشد، شخصیت ها، بودن و 

نبودن شان خسارت هست منتها به حرکت کلی ضربه ای نمی زند.

سخنگوی وزارت امور خارجه:
  دیپلمات ارشد اماراتی حامل نامه ترامپ

 به ایران است
سخنگوی وزارت خارجه اعلام کرد: مشــاور دیپلماتیک رئیس کشور 

امارات متحده عربی حامل نامه رئیس جمهور آمریکا به ایران است.
»اســماعیل بقائی« ســخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران بــا بیان اینکه »انور قرقاش« مشــاور دیپلماتیک رئیس کشــور 
امارات متحده عربی با »ســید عباس عراقچی« وزیر امور خارجه دیدار 
و رایزنی می کند، گفت که او در جریان این ســفر حامــل نامه »دونالد 

ترامپ« رئیس جمهور آمریکا به ایران است.
رئیس جمهور آمریکا روز جمعه مدعی شــد که در ارتبــاط با موضوع 
توافق و مذاکره نامه ای را به »آیت الله خامنــه ای« رهبر معظم انقلاب 

نوشته است.
»سید عباس عراقچی« وزیر خارجه نیز در گفت وگو با خبرنگاران اعلام 
کرد که قرار است این نامه توســط نماینده یکی از کشورهای عربی به 

تهران ارائه شود.

بیانیه نمایندگان مجلس در تبعیت از فرامین 
رهبری برای انسجام قوا

نمایندگان ضمن تقدیــر از بیانات رهبری در دیــدار کارگزاران نظام، 
تاکید کرد: بــه تبعیت از فرمــان ولی امر خود را متعهــد می دانیم که 

انسجام بین مجلس و دولت تقویت شود.
 احمد نادری، عضو هیئت رئیســه مجلس در پایان جلسه علنی مجلس 
شورای اسلامی بیانیه تقدیر از بیانات مقام معظم رهبری را به شرح زیر 

قرائت کرد:بسم الله الرحمن الرحیم
»آنچه در درجه اول مهم اســت مســئله اقتصاد اســت، دستگاه های 
مســئول باید عمده تلاش خودشان را متوجه مســئله معیشت مردم 
کنند. اگر بخواهیم کارها پیش برود باید انسجام به معنای واقعی کلمه 
اتفاق بیفتد. خوشبختانه امروز در سطوح بالا اتفاق افتاده است اما باید 
در سطوح پایین هم همین انسجام و همکاری وجود داشته باشد. مقام 

معظم رهبری مدظله العالی«
در ابتــدا از رهبــر فرزانــه انقلاب بــه دلیــل صحبت هــای مهم و 

راهگشای شان در جمع کارگزاران نظام تقدیر و تشکر می کنیم.
تصریح ایشــان بر اولویت داشــتن مســئله اقتصاد و معیشــت مردم 
و همچنین تاکید ایشــان بر ضرورت حفظ انســجام بین قوا بر همه ما 
مسئولان در قوای مختلف فرض اســت.ما از دولت محترم می خواهیم 
که نســبت به حل مسائل معیشــتی مردم در اســرع وقت، اقدامات و 
وعده های خــود را عملیاتی کند تا مردم هرچه زودتر نتایج ملموســی 
در بهبود وضعیت معیشــتی خود احساس کنند و اعلام می کنیم که در 

این راه از هر کمکی که دولت لازم داشته باشد، فروگذار نخواهیم کرد.
همچنین از رئیس محترم مجلس بابت رعایت انســجام بین رؤسای قوا 
که مورد تأیید رهبر حکیم انقلاب اسلامی قرار گرفت، تشکر می کنیم و 
وظیفه خود می دانیم، اعلام کنیم که در راستای تبعیت از فرمان ولی امر 
خود را متعهد می دانیم که انسجام بین سطوح پایین تر مجلس و دولت 
نیز تقویت شــود و در همین راســتا از دولت محترم نیز می خواهیم که 

تعامل خود را در راستای حل مسائل مردم با نمایندگان بیشتر کند.

لاوروف:
  با سازشی که جان مردم را به خطر اندازد 

موافق نیستیم
 »ســرگئی لاوروف« وزیر امورخارجه روســیه در مصاحبه ای پس از 
نشست عربستان بر سر آتش بس در اوکراین، تاکید کرد که کشورش با 
حضور ناتو در اوکراین به هیچ وجه موافق نیست، زیرا این امر جان مردم 
را به خطر می اندازد.لاوروف وزیر امورخارجه روسیه در مصاحبه ای که 
روز چهارشــنبه در مورد توافق احتمالی صلح اوکراین داشت، گفت که 

مسکو از سازش هایی که جان مردم را به خطر اندازد، دوری می کند.
وی ســپس با تکرار موضع روســیه، تاکید کرد که چنانچه صلح دائمی 
وجود داشته باشد، مسکو تحت هیچ شــرایطی حضور نیروهای ناتو در 
اوکراین را نخواهد پذیرفت.اظهارات این مقام دولت روســیه پس از آن 
صورت می گیرد که اوکراین با پیشــنهاد واشنگتن بر سر آتش بس ۳۰ 

روزه موافقت کرد. 

تریبون

ســخنگوی دولت گفت: با بانیان تجمعات غیرقانونی 
که نظم و آرامش جامعه را برهــم می زنند قطعا برخود 

خواهد شد.
 فاطمه مهاجرانی روز چهارشــنبه در حاشــیه جلسه 
هیأت دولت و در جمع خبرنگاران درخصوص مصوبات 
جلســه امروز هیأت دولــت، گفت: در جلســه امروز 
آیین نامه اجرایی برنامــه هفتم در مورد موضوع تعیین 
ارزش اقتصادی آب و الزام صنایع آب بر به اســتفاده از 

آب های نامتعارف به تصویب رسید.
وی بیان کــرد: موضوع دیگــر در راســتای آیین نامه 
اجرایی برنامه هفتم، موضوع شــاخص ها و معیارهای 
اضافه برداشت آب و نصب شمارشــگر یا همان کنتور 
و زمان و روش قطع موقتی ســهمیه آب بــود. یکی از 
مصارف بــزرگ آب در حوزه آب کشــاورزی اســت و 
طبیعتاً این موضوع باید مدیریت شــود که با نصب این 

کنتورها این اتفاق خواهد افتاد.
ســخنگوی دولت بیان کرد: موضوع دیگری 
که در جلسه امروز مطرح شــد و به تصویب 
رســید، درباره اختصاص اعتبار و تسهیلات 
بانکی برای جبران خســارات ناشی از وقوع 
ســیل خرداد و تیرمــاه ۱۴۰۳ در اســتان 

مازندران بود که یکشنبه به تصویب رسید.
مهاجرانی افزود: اصلاح بند 9 الحاقی به ماده ۳ ضوابط  
اجرای قانون بودجه وزارت کشــور روز یکشنبه مورد 
اصلاح قرار گرفت. همچنیــن آیین نامه اجرایی قانون 
ســاماندهی مد و لباس نیز که توســط وزارت ارشــاد 

مطرح شده بود هم به تصویب رسید.
وی گفت: وزارت جهاد کشــاورزی در راستای برنامه 
هفتم و ایجاد نظــام رهگیری و ردیابی، بســته بندی 
و شناســه دار کــردن محصــولات خام کشــاورزی، 

دامی و طیــور، آبزی و ارزیابــی باقیمانده ها 
موضوعاتــی را مطرح کــرده بود کــه روز 

یکشنبه به تصویب رسید.
ســخنگوی دولت اظهار کرد: موضوع بعدی 
اصــلاح حق بیمه ســهم کارفرمایــی بیمه 
کارگــران ســاختمان بود که بیمــه تامین 
اجتماعی باید این کار را انجام می داد و توسط 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مطرح شده بود.
مهاجرانــی بــا بیــان اینکه مرکــز دوم نــوآوری در 
فدراســیون کشــتی در حــال راه اندازی اســت و تا 
ابتدای خــرداد ۱۴۰۴ راه اندازی خواهد شــد، گفت: 
کمک می کند که بتوانیم ورزشــکاران خوبمان را که 
ظرفیت های بســیاری خوبی دارند حرفه ای تر کنیم 
که در میدان بین المللی بتوانند افتخارآفرینی بهتری 

داشته باشند.

وی افزود: نکته بعدی گزارشــی بود که وزارت کشــور 
در مورد مدیریت انرژی در زمســتان ارائــه کرد. این 
گزارش به روزهای نســبتاً دشواری اشــاره داشت که 
هموطنان عزیز شــاهد آن بودنــد. وزارت خانه تلاش 
کرد تا خاموشی ها به حداقل برسد. با این وجود، مردم 
شاهد خاموشی ها بودند و حدود ۶ تا ۷ روز در ۲۳ استان 

کشور تعطیلی داشتیم.
سخنگوی دولت درخصوص اقدام وزارت کشور نسبت 
به تجمعات اخیر، تصریح کرد: وزارت کشــور با انتشار 
اطلاعیه ای اعلام کرد که با شناســایی بانیان تجمعات 
غیرقانونی که نظم و آرامش جامعــه را بر هم می زنند، 

قطعاً برخورد خواهد شد.
مهاجرانی در پاسخ به سوال خبرنگاری درباره انتخاب 
وزیر اقتصــاد، گفت: در مــورد وزیر اقتصــاد هنوز به 

جمع بندی نرسیده ایم.

دولت

خریدار  ســخنگوی هیأت رئیسه مجلس 
شــورای اســلامی با بیــان اینکــه موافق 
هیچ گونه تجمع غیرقانونی نیستیم،گفت: 
حتی اگر هدف مقدسی باشد، اما باید روش 

درستی انتخاب شود.
 عباس گودرزی در حاشــیه جلســه علنی  
مجلس شورای اســلامی در نشست خبری 
خود در تشــریح عملکرد مجلس دوازدهم، 
گفت: مــا در مجلــس دوازدهــم از آغاز به 
کار تا بــه امروز بــا چالش هــای متفاوتی 
نســبت به تمامی دوره های گذشته مواجه 
بوده ایم. مجالس در آغاز کار خود معمولاً با 
نیمه فعالیت دولت مستقر روبرو می شوند، 
اما ما همزمــان با شــهادت رئیس جمهور 
مواجه شــدیم. در حالی که درگیر انتخابات 
ریاســت جمهوری بودیم، مجلس هنوز به 

شکل و قوام لازم نرسیده بود.
وی تصریح کرد: با این حــال، این وضعیت 
جــزو برگ های زریــن و افتخــارات نظام 
جمهوری اسلامی ایران است که در ۵۰ روز 
که مجلس در حال شکل گیری و کشور فاقد 
دولت مستقر با سرپرستی اداره می شد اما با 
چالش های جدی مواجه نشد. این موضوع 
نشــان دهنده ظرفیت های درونــی نظام 
مقدس جمهوری اســلامی است که بدون 
نیاز به وضــع قانون جدید، کشــور با تدابیر 
رهبر معظم انقلاب و شناخت صحنه توسط 

مردم، به راحتی از این شرایط عبور کرد.
سخنگوی هیأت رئیسه مجلس با بیان اینکه 
مجلس در وضعیتی کار خود را شــروع کرد 
که با شهادت رئیس جمهور، بحث انتخابات 
و رأی اعتماد به کابینــه دولت چهاردهم را 
در پیــش داشــتیم و ما همچنیــن درگیر 
جلســات متعددی برای بررســی بودجه 
۱۴۰۴ بودیم، افزود: بــا وجود چالش های 
جدی که در مسیر قرار داشتیم، مجلس در 
طول هشــت یا نه ماه از عمر خود اقدامات 
ارزشمندی در زمینه تقنین و نظارت انجام 

داد.
گودرزی گفت: در راستای سیاست نظارتی 

مجلس، جلســات سه شــنبه های نظارتی 
را برگزار کردیم کــه در آن وزرای محترم و 
مسئولان امر دعوت می شدند تا به سوالات 
نمایندگان پاسخ دهند. این جلسات شامل 
ارزیابی عملکرد وزرا و بررســی مســائل و 
مشــکلات آن ها بود. به عنــوان نمونه، روز 
گذشــته در بحث تأمین مایحتاج عمومی 
و کالاهای اساســی، ارزیابی عملکرد وزارت 
جهاد کشــاورزی را داشــتیم و همچنین 
سوالاتی از وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

مطرح شد که نتوانست مجلس را قانع کند.
وی با اشــاره به تصویب قانون تشــکیلات 
وظایف و انتخابات شــوراها، شــهرداران و 
دهیــاران در مجلس دوازدهــم، بیان کرد: 
این موضــوع وقت قابل توجهــی را به خود 
اختصاص داد تا بتوانیم آن را از دســتور کار 

خارج کنیم.
نماینده مــردم بروجــرد در مجلس تاکید 
کرد: همچنین طرح ســاماندهی وضعیت 
حوزه انتخابیه نیز در دستور کار قرار گرفت 
که تعداد نمایندگان موافق و مخالف جدی 
داشــت. نهایتاً با توجه به اینکه کمیسیون 
مربوطــه آن را بررســی کرده بــود، با نظر 
اکثریــت نمایندگان مجلس تصویب شــد 
و ۴۰ نماینده به تعــداد نمایندگان مجلس 

اضافه خواهد شد.
گودرزی با بیان اینکه یکی از مصوبات مهم 
مجلس اصلاح مــاده ۸۷ قانــون مدیریت 
خدمات کشوری بود که پرونده ای از مجلس 
یازدهــم باقی مانده بــود، افــزود: نهایتاً با 
تصویب این اصلاحیه، محدودیت روزهای 
ارائه خدمت از شش به پنج و تقلیل ساعات 

کار از ۴۴ به ۴۰ ساعت انجام شد.
وی گفت: مــا تعطیلی رســمی روز جمعه 
را داریم و چیــزی به نام تعطیلی رســمی 
پنجشــنبه بــه تعطیــلات کشــور اضافه 
نشــده اســت. روزهای ارائه خدمت توسط 
دســتگاه های اجرایی محدود شــده است 
و اســتثنائات آن نیز توســط هیات وزیران 

ظرف سه ماه تحویل مجلس خواهد شد.

ســخنگوی هیأت رئیســه مجلس تصریح 
کرد: اما جامعــه کارگری نیــز تحت تأثیر 
این قوانین قرار خواهــد گرفت. زیرا قوانین 
و مقررات مرتبط با آن ها در قانون کار اشاره 
به ۴۴ ســاعت کار در هفتــه دارد و بخش 
خصوصی و جامعه کارگری مشمول کاهش 
ساعت کار خواهند شد، اما تعدیل روزهای 
کاری از ۶ به ۵ فقط شــامل دســتگاه های 
اجرایی می شــود. این نیز یکی از مصوبات 

مهم ما بود که به تصویب رسید.
گودرزی اظهار کرد: بر اســاس بررسی های 
انجام شــده مرکز پژوهش ها، مجلس به این 
نتیجه رســید که جامعه ایرانی نســبت به 
تعطیلی روز شــنبه به عنوان روز غیرکاری، 
تمایل بیشــتری دارد تا اینکه بخواهد ارائه 
خدمت را از شــنبه تا چهارشــنبه محدود 
کند. در این دوره، چندین قانون دیگر نیز در 
دستور کار قرار داشت که از جمله مهم ترین 
آن ها، بحــث بودجه ۴۰۴ بــود. همچنین، 
حــدود ۱۴ موافقت نامــه و مقابله نامــه 
بین المللی در ایــن مدت به تصویب مجلس 

رسید.
وی با اشاره به تنقیح قوانین، گفت: ما قوانین 
زیادی داریم که امروزه منســوخ شده اند و 
این تورم قانونی، مشــکلاتی را برای جامعه 
ایجاد کرده است. یکی از اقدامات ارزشمند 
مجلس دوازدهم، که البته با زحمات مجلس 
یازدهم نیز مرتبط است، بحث تنقیح قوانین 
بود. ما توانستیم فهرســت احکام و قوانین 

نامعتبر را در حوزه های مختلف در دســتور 
کار قرار دهیم و به نتایج خوبی نیز دســت 

یابیم.
ســخنگوی هیأت رئیســه مجلس با بیان 
اینکه هیچ دوره ای بــه اندازه دوره دوازدهم 
در زمینه تنقیح قوانین فعال نبوده اســت، 
اظهار کرد: لازم به ذکر اســت که بخشی از 
این زحمات نیز مربوط بــه مجلس یازدهم 
اســت که مکمل تلاش های آن ها محسوب 

می شود.
گودرزی بــا بیان اینکــه رفتــار و رویکرد 
مجلــس در قبال دولــت مطلقاً سیاســی 
نیست، بیان کرد: در این دوره، علاوه بر رأی 
اعتماد به کابینه دولت چهاردهم، یک مورد 
استیضاح نیز داشــتیم که مربوط به جناب 
آقای همتی بود و بــا رأی موافق نمایندگان 

مواجه شد.
 وی با بیــان اینکــه در ایــن دوره، تعداد 
تذکــرات و ســوالات نماینــدگان به طور 
قابل توجهی افزایش یافته اســت، گفت: در 
مجموع، ۱۷9۸ تذکر ثبت شــده و ۱۳۳۶ 
سوال در ســامانه وجود دارد. از این تعداد، 
۱۳۵۰ سوال به کمیســیون ها ارجاع شده 
اســت. همچنیــن، ۲۲9 مــورد انصراف، 
۱۲ مورد اقنــاع در کمیســیون و ۲۱ مورد 
نیز به دلیل تغییــر وزرا بایگانی شــده اند. 
در نهایت، تنها سه ســوال در جلسه علنی 
رسیدگی شــده اســت که این امر به دلیل 
حجم کارها بوده و نیاز اســت تا در روزهای 
سه شنبه نظارتی، وقت بیشتری به سوالات 

نمایندگان اختصاص یابد.
سخنگوی هیأت رئیسه مجلس خاطرنشان 
کرد: تذکــر، ســوال و اســتیضاح، ابزاری 
هستند که قانون در اختیار نمایندگان مردم 
قرار داده اســت و تذکر، ســوال و استیضاح 
برای وزرا فرصتی است تا اگر وزیر بتواند در 
جلسه اســتیضاح کارنامه خوبی ارائه دهد و 
از عملکرد خود به درســتی دفاع کند، این 
امر می تواند بــه روزرســانی و ایجاد انرژی 

جدیدی برای ادامه خدمت به مردم باشد.

گودرزی تاکید کرد: استیضاح به هیچ وجه 
سیاسی نیست و این را بارها تأکید کرده ام. 
این مجلس همان مجلســی اســت که به 
کابینه پیشــنهادی دولت ِ پزشــکیان رأی 
مثبت داد. اگر قرار بود به صورت سیاســی 
عمل کند، اصلًا در آن زمــان رأی نمی داد 

و هدف ما ایجاد دو قطبی در جامعه نیست.
وی تصریح کــرد: ما یک مورد اســتیضاح 
داشتیم که کاملًا غیرسیاسی و صرفاً مبتنی 
بر عملکرد اقتصادی بود. تعداد ســوالات ما 
در این زمینه کمتر از انگشــتان یک دست 
بود. بنابراین، جایی برای افراط وجود ندارد. 
مجلس موظف اســت و نمایندگان باید در 
ارتباط با مســائل و مشــکلات مردم تذکر 
دهند و سؤال بپرسند. اگر مسئولی وظایف 
خود را به درســتی انجام دهــد، قطعاً مورد 
ســؤال قرار نخواهد گرفت و شایسته تقدیر 

خواهد بود.
ســخنگوی هیات رئیســه مجلس افزود: 
بســیاری از وزرا در دوران خدمــت خــود 
اقداماتی ارزشــمند انجام داده انــد و ما از 
آن ها قدردانی می کنیــم. به عنوان مثال، از 
آقای عراقچی به خاطر مواضع ارزشــمند و 
حضور مؤثرش در دیپلماسی خارجی تشکر 
می کنیم. او یکی از وزرایی است که عملکرد 
بسیار خوبی داشــته و در لحظات حساس 

اقدامات لازم را انجام داده است.
گودرزی بیــان کرد: این تصــورات غلط از 
سوی افرادی اســت که حتی اگر مجلس را 
با آب زمزم هم تطهیر کننــد، باز هم وجوه 
مثبت عملکــرد آن را نخواهند دید. برخی 
افراد فقط به دنبال ایجاد تشویش در کشور 
هســتند و گاهی بخش هایــی از اظهارات 
نمایندگان را برش و حــذف می کنند. این 
افراد دلســوز نیســتند و نگاه کاریکاتوری 
دارند.وی اضافه کرد: قانون عفاف و حجاب 
بعد از طی کردن مراحلی قطعا ابلاغ خواهد 
شد و دستگاه های مســئول نباید در حوزه 
قوانین حجاب ترک فعــل کنند. نمی توان 

این قانون را اجرا نکرد.

سخنگوی دولت: با برگزارکنندگان تجمعات غیرقانونی برخورد می شود

خریدار  معــاون اول رئیس جمهور گفت: 
تربیت مدیــران جــوان بــا گزینش های 
سیاســی نباشــد بلکه باید به دنبال تربیت 
عــده ای نیــروی نخبــه و کارآمــد اداری 
با احاطــه کامل بــه بخش هــای دولتی و 

خصوصی برای آینده مدیریتی کشور بود.
محمدرضا عارف معــاون اول رئیس جمهور 
در صد و نود و چهارمین جلســه شــورای 
عالی اداری که با حضــور وزرای ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعــات و تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی، علوم، تحقیقات و فناوری، رئیس 
ســازمان اداری و اســتخدامی، دبیر هیأت 
دولت و مســئولان دســتگاه های مرتبط 
برگزار شــد، اولویت بهره گیــری از زنان در 
برنامه تربیــت ۵۰۰ مدیر جــوان و کارآمد 
را خاطرنشــان ســاخت و تصریح کرد: باید 
به مرحله ای برســیم که بــرای حضور زنان 
در بخش های مدیریتی نیازی به ســهمیه 
نباشــد چرا که با توجه به شایســتگی های 
زنان ایرانی به ویــژه در عرصه های علمی و 
دانشگاهی باید جایگاه خود را در بخش های 
مدیریتی میانی و ارشد به راحتی پیدا کنند.

وی با اشــاره به تصویب برنامه تربیت ۵۰۰ 
مدیر جــوان و کارآمد تأکید کــرد: تربیت 
مدیران جوان با گزینش های سیاسی نباشد 
بلکه باید بــه دنبال تربیت عــده ای نیروی 
نخبه و کارآمــد اداری با احاطــه کامل به 
بخش های دولتی و خصوصــی برای آینده 

مدیریتی کشور بود.
معــاون اول رئیس جمهورادامه داد: تربیت 
مدیران جوان باید در ســه حوزه ســتادی، 
بنگاه های بزرگ و اســتان ها صورت گیرد 
تا آنان بتوانند عــلاوه بر گذراندن دوره های 

آموزشــی متناسب در جلســات مختلف، 
برای کســب تجربه و آشــنایی با امور اداره 
کشور آماده شوند.عارف با تأکید بر اهمیت 
بهره گیــری از تجارب  موفق کشــورهای 
جهان در تدوین برنامه های آموزش مدیران 
جوان افزود: در سال های گذشته برنامه های 
مشابهی برای تربیت مدیران در دولت های 
مختلف اجرایی شــد که باید در این برنامه 
تربیت مدیران دولــت چهاردهم از تجارب 
ناموفق دولت های گذشــته بــه دلیل نگاه 

اداری جلوگیری کنیم.
وی همچنیــن از دســت اندرکاران برنامه 
تربیت ۵۰۰ مدیر جوان و کارآمد خواست تا 

بر اساس ضوابط روشن و دوره های آموزشی 
نوین و منطبق با جدیدترین روش های روز 
دنیا شایسته ترین افراد در این طرح انتخاب 

شوند.
معاون اول رئیس جمهور همچنین با اشاره 
به تدوین و تصویب ســند »نقشه راه دولت 
هوشــمند و حکمرانی داده مبنا« در دولت 
چهاردهــم تأکید کــرد: بایدکاســتی ها و 
عقب ماندگی های در زمینــه اجرای دولت 

الکترونیک جبران شود.
عــارف بــا قدردانــی از وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعــات و ســازمان های اداری 
و اســتخدامی و برنامه و بودجــه در فرایند 

تدوین پیش نویس و متن نهایی این ســند 
با کمک اســاتید و نخبگان برجسته علمی و 
دانشگاهی و همچنین بهره گیری از نظرات 
بخش خصوصی افزود: بــا توجه به منویات 
مقام معظم رهبری در ابلاغ سیاســت های 
کلی نظام اداری ناظر بر توسعه نظام اداری 
الکترونیک و همچنیــن قانون برنامه هفتم 
پیشرفت کشور این سند مهم در دولت تهیه 

و تصویب شده است.
وی همچنیــن به برنامه دولــت چهاردهم 
برای تفویض اختیار به استانداران اشاره کرد 
و گفت: بســیاری از امور اجرایی به استان ها 
محول خواهد شــد که در این راســتا باید 

نقشه راه دولت هوشــمند و حکمرانی داده 
مبنــا در اولویت اقدامات اســتانداران قرار 
گیرد و بر ایــن مبنا امور اســتانی خود را به 

بهترین نحو اداره کنند.
سند نقشــه راه دولت هوشمند و حکمرانی 
داده مبنا با پیشنهاد مشترک سازمان های 
اداری و استخدامی کشور و برنامه و بودجه 
و همچنیــن وزارت ارتباطــات و فنــاوری 
اطلاعات در اجرای سیاست های کلی نظام 
اداری ابلاغــی مقام معظم رهبــری، قانون 
برنامه هفتم پیشــرفت کشــور و همچنین 
برنامه اصلاح نظــام اداری دولت چهاردهم 
مبنی بر توســعه دولت هوشمند به تصویب 

اعضای شورای عالی اداری رسید.
ایجاد هماهنگی میان تمامی ارکان فعال در 
حوزه دولت الکترونیک و دولت هوشــمند 
با رویکــرد هم افزایــی، حــذف اقدامات 
مــوازی، ارتقاء  یکپارچگــی تصمیم گیری 
و عملیاتــی، ارتقاء شــفافیت عملکردی، 
تســهیل امور مردم و کسب و کارها از جمله 
مهمترین اهداف تدوین این سند در دولت 
چهاردهــم اســت.همچنین برنامه طرح 
تربیت ۵۰۰ مدیر جوان و کارآمد در راستای 
اجرایی کردن منویات مقام معظم رهبری، 
سیاســت های کلان و راهبردهای کشــور 
در سند چشم انداز بیست ســاله نظام و نیز 
مأموریت های دولت چهاردهم تهیه شــده 
است که در این طرح تلاش می شود نسبت 
به شناســایی و انتخاب ۵۰۰ نفر از نیروهای 

جوان برای برنامه ریزی و اقدام شود.
در پایــان این جلســه نیز گــزارش اجرای 
برنامه اصلاح نظــام اداری دولت چهاردهم 

در ۷ بند و اقدامات انجام شده ارائه شد.



چه سهمی از خودروهای وارداتی بدون مشتری است؟

و با قیمت دلار حرکت نمی کند؟  چرا دیگر خودر

اقتصاد کلان
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وزیر جهاد کشاورزی:
کالاهای اساسی شب عید به وفور تامین است

 وزیر جهاد کشاورزی گفت: تامین کالاهای اساسی ماه مبارک رمضان، 
شب عید و ایام نوروز به وفور انجام شده است و جای هیچ نگرانی نیست.

غلامرضا نوری قزلجه روز چهارشــنبه در حاشیه جلسه هیات دولت در 
جمع خبرنگاران افــزود: مردم می توانند خریدهای مــورد نیاز خود را 

انجام بدهند و حتی نیاز به ذخیره سازی نیست.
وی تصریح کــرد: هموطنان می توانند خریدهــای روزانه خود را انجام 

بدهند و هیچ مشکلی وجود ندارد.
نوری قزلجه گفت: برای شب عید و بعد از آن یعنی برای عید فطر و سایر 
ایام نیز تامین و تدارک به خوبی انجام شــده و هیچ مشــکلی در تامین 

کالاهای اساسی مورد نیاز مردم وجود ندارد.

 بخش صنعت بزرگترین دریافت کننده 
ارز در کشور

بانک مرکزی از ابتدای سال جاری تا ۲۲ اسفندماه، ۲۰ میلیارد دلار ارز 
جهت واردات صنایع »حمل و نقل خودرو«، »ماشین آلات و تجهیزات 

تولید« و »معدنی« تامین کرد.
به گزارش مرکز مبادله ارز و طلای ایران، در مدت یاد شــده در مجموع 
۴9 میلیــارد و ۳۸۰ میلیون دلار از ارز تامین شــده به گــروه تجاری و 
بازرگانی تخصیص داده شــده اســت؛ صنایع »حمل و نقل خودرو«، 
»ماشــین آلات و تجهیزات تولید« و »معدنی« به ترتیب با بیش از ۸.۸، 

۵.۸ و ۵.۳ میلیارد دلار بیشترین سهم از ارز واردات صنایع را داشته اند.
واردات کالاهای اساســی و دارو نیز ۱۳ میلیارد و ۴۱۶ میلیون دلار ارز 
را به خود اختصاص داده اســت؛ ۱۰ میلیارد و ۴۵۰ میلیون دلار از این 
گروه به کالاهای اساسی و کشــاورزی و ۲ میلیارد و 9۶۶ میلیون دلار 

دیگر نیز به دارو، مواد اولیه دارو و تجهیزات پزشکی تخصیص داده شد.

بانک مرکزی از ابتدای سال جاری تا ۲۲ اســفندماه، برای واردات سه 
گروه کالاهای اساســی و دارو، تجاری و بازرگانی و همچنین نیازهای 

خدماتی، مبلغ ۶۴ میلیارد و ۳۲ میلیون دلار تامین ارز کرده است.
طی دو جلســه معاملاتــی روز سه شــنبه ۲۱ اســفندماه، حجم کل 
معاملات بازار ارز تجاری مرکز مبادلــه ایران به تفکیک نوع ارز، ۱۷۱.۳ 
میلیون درهم، ۱۱۶.۸ میلیــون دلار، ۱۶.۷ میلیون یوآن، ۴.۵ میلیون 
یورو و ۲9۴.۱ میلیون روبل بوده اســت؛ معادل ارزش دلاری این حجم 

معاملات ۱۷۴ میلیون است.
در این روز ۳9۲ واردکننده و ۴۶ صادرکننده اقدام به معامله انواع نماد 

ارزی کردند.

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد
ونیکی خانوارهای  واریز اعتبار کالابرگ الکتر
وز دهک های درآمدی چهارم تا هفتم از  امر

 وزارت تعــاون با صــدور اطلاعیه ای اعــلام  کرد: در ســومین مرحله 
از طرح، خانوارهای مشــمول درآمدی چهارم تا هفتــم از  امروز عصر 
۲۳ اســفند۱۴۰۳ می توانند از اعتبار تخصیصی برای خرید کالاهای 

اساسی به ازای هر نفر ۳۵۰ هزار تومان استفاده کنند.
وزارت تعاون روز چهارشنبه در اطلاعیه ای اعلام کرد:  مرحله اول طرح 
کالابرگ الکترونیکی با واریز اعتبار به حساب سرپرستان خانوار تحت 
پوشــش ســازمان های حمایتی )بهزیســتی و کمیته امداد( از تاریخ 
۱۱ اســفند آغاز شــد. در ادامه مرحله دوم بــرای دهک های درآمدی 
اول تا ســوم در تاریخ ۱۶ اســفند پرداخت شد. در ســومین مرحله از 
طرح، خانوارهای مشــمول درآمدی چهارم تا هفتــم از فردا عصر ۲۳ 
اسفند۱۴۰۳ می توانند از اعتبار تخصیصی برای خرید کالاهای اساسی 

به ازای هر نفر ۳۵۰ هزار تومان استفاده کنند.

همچنین این طرح با هدف حمایت از معیشــت خانوارهای مشمول و 
تقویت سبد غذایی دهک های اول تا هفتم اجرا می شود. بر این اساس، 
دهک های اول تا ســوم به ازای هر نفر ۵۰۰ هزار تومــان و دهک های 
چهارم تا هفتم به ازای هر نفر ۳۵۰ هــزار تومان اعتبار دریافت خواهند 
کرد. ایــن اعتبار برای خرید ۱۱ قلم کالای اساســی شــامل اقلامی از 

گروه های لبنیات، پروتئین و خواربار اختصاص می یابد.

ویژگی های طرح کالابرگ الکترونیک چیست؟
مشــمولان طرح کالابرگ الکترونیکی می توانند متناسب با نیازشان 
کالاهای تعیین شــده را )حداقل ســه نوع کالای مختلف( خریداری 

کنند.
محدودیتی در مقدار خرید هر کالا و نشان تجاری خاصی وجود ندارد، 
در صورت خرید بیش از ســقف اعتبار تخصیصی، مابه التفاوت هزینه 

باید توسط خریدار پرداخت شود.
مشــمولان می توانند خریدهای خود را در چند نوبــت انجام دهند و 

نیازی به استفاده از کل اعتبار در یک مرحله نیست.
اعتبار طرح کالابــرگ الکترونیکی تــا پایان خرداد ماه ســال ۱۴۰۴ 
قابل اســتفاده و برداشــت اســت. خریداران می تواننــد محصولات 

تولیدکنندگان مختلف را از گروه های کالایی مدنظر انتخاب کنند.
طرح کالابــرگ الکترونیکی در بیــش از ۲۳۰ هزار فروشــگاه عمده، 
خرد و ۱۳ فروشــگاه زنجیره ای )افق کوروش، اتکا، ترقی، جانبو، دیلی 
مارکت، رفاه، گندم، محســن، مینومارت، هایپراســتار، هایپرفامیلی، 
هفت و وال مارکت( اجرا می شود. علاوه بر این، خرید اینترنتی از طریق 

»اسنپ مارکت« و »دیجی کالا« نیز امکان پذیر است.
مشمولان این طرح می توانند برای مشاهده فروشگاه ها و اطلاع از مانده 
اعتبار خود، اپلیکیشن »شــما« را از خدمات دهندگانی چون »بازار«و 

»مایکت« دریافت و نصب کنند.
همچنین امــکان اســتعلام مانــده اعتبــار از طریق کد دســتوری 
#۱۴۶۳*۵۰۰* فراهم شــده اســت. مرکز تماس ۰۲۱-۶۳۶9 آماده 

پاسخگویی به سؤالات و درخواست های مشمولان طرح است.
به هموطنان توصیه می شود از ورود به لینک های نامعتبر پرهیز کنند. 

بازار

 مریم فکــری   نایــب رییــس اتحادیه 
فروشــندگان خودرو می گویــد: اگر روند 
واردات خودرو به همین نحو ادامه داشــته 
باشــد، قیمت خودرو با قیمت دلار حرکت 

نخواهد کرد.
در شرایطی که نرخ دلار در هفته های اخیر 
با رشد قابل توجهی روبه رو بوده، با این حال 
اما بازار خودرو واکنش سردی از خود نشان 
داده و افزایش قیمت ها بسیار محدود بوده 
اســت. این کرختی بازار خودرو که به طور 
محســوس قابل مشاهده اســت، به اعتقاد 
کارشناســان، ناشــی از کاهش انتظارات 
تورمی در این حــوزه و تغییر الگوی عرضه و 
تقاضا است. البته به اعتقاد علی خسروانی، 
نایب رییس اتحادیه فروشــندگان خودرو، 
مهم تریــن و عمده تریــن دلیــل کاهش 
وابســتگی خودرو به نــرخ ارز، باز شــدن 
آب باریکــه واردات خودرو در ســال جاری 
اســت.به اعتقاد او، هرچند امسال واردات 
به صورت قطره چکانی و کند بوده، اما همین 
میزان نیز توانســته اســت تا حد زیادی به 
ســاماندهی قیمت ها در بازار خودرو کمک 
کنــد. بنابراین، واردات خــودرو را می توان 
یکی از عوامل کلیدی در تنظیم قیمت ها در 

این بازار دانست.  
خسروانی معتقد اســت: در شرایط کنونی 
اتفاقی که افتاده، این است که قیمت خودرو 
به لحاظ ریالــی افزایش قیمــت را تجربه 
می کند، اما به لحاظ دلاری ارزان می شــود. 
بر همین اســاس، او تاکید می کند: اگر روند 
واردات به همین نحو ادامه داشــته باشــد، 
قیمت خودرو با قیمت دلار حرکت نخواهد 
کرد.آنچــه در ادامه می خوانید، مشــروح 
گفت وگو بــا علی خســروانی، نایب رییس 

اتحادیه فروشندگان خودرو است.

* اتفاقی که در ماه های اخیر بســیار 
به چشم آمده، این است که خودرو با 
وجود تنش های ارزی، تکانی در قیمت 
نداشته و حتی بعضا در برخی خودروها 
شاهد کاهش قیمت هم بوده ایم. دلیل 

این موضوع چه بوده است؟
این چیزی اســت که ما قبلا هم به آن اشاره 
کرده بودیم که چســبندگی قیمت خودرو 
بــه دلار در صــورت آزادی واردات خودرو 
کم می شود و خودرو مســیر خود را از دلار 
جدا می کند. این موضــوع را در تکانه های 
اخیر ارزی هم دیدید کــه قیمت ارز حدود 
۴۰، ۵۰ درصد افزایش پیــدا کرد، اما حتی 
قیمــت برخــی خودروهــای داخلی که 
وابســتگی زیادی به دلار داشت، بعضا فقط 
تا ۵ تــا ۱۰ درصد افزایش قیمــت را تجربه 
کردند. ببینید، قیمت خودرو قبلا به حدی 
به صورت حباب گونه رشــد کرده و قیمت 
واقعی و ذاتی خودرو با قیمت در بازار ایران 
فاصلــه دارد که حتی این افزایــش نرخ ارز 

نتوانست قیمت ها را افزایش دهد.
 

* برخــاف نــگاه شــما، برخی از 
کارشناســان معتقدنــد کــه هنوز 
افزایش قیمت ارز روی بازار خودرو اثر 
نگداشته و در ماه های آینده باید تاثیر 
آن را ببینیم. شــما هم چنین نگاهی 

دارید؟
این بستگی به سیاست دولت دارد و این که 
دولــت در بحــث واردات و اجــرای قانون 
واردات خودروهای صفــر و کارکرده چطور 
عمل می کند. مــن معتقدم مشــخصا اگر 
قیمت خودرو افزایش چشــمگیر پیدا کند، 
مسوولیت آن با دولت اســت و این بار دیگر 
هیچ بهانه ای وجــود نــدارد؛ چراکه هیچ 
مجمع و نهاد و ارگان و سازمانی، مانع نبوده 

و مشخصا توپ در زمین دولت است.
ببینید، یک اتفاقی که می افتد، این اســت 
که امکان دارد که قیمت خــودرو به لحاظ 
ریالی افزایش قیمت را تجربــه کند، اما به 
لحاظ دلاری دارد ارزان می شــود. وقتی که 
دلار ۴۰ درصد گران می شود و خودروها در 
مقابل افزایش ۱۰ درصدی قیمت را تجربه 
می کنند، اگر قیمت خودرو را تبدیل به نرخ 
دلار روز بکنیم، می بینیــم خودرو، دلاری 
ارزان شده و از ســایر بازارها جا مانده است. 
این اتفاق طبیعی اســت. مــن فکر می کنم 
اگر روند واردات به همین نحو ادامه داشــته 
باشــد - با توجه به این که حداقل ۲ میلیارد 
دلار، کــف ارز تخصیصی بــه واردات برای 
سال آینده تصویب شده اســت – روند بازار 
خودرو منفی است. درست است که مجلس 
قصد داشــت این عدد را روی ۳.۵ میلیارد 
دلار ببرد، اما این ۲ میلیــارد دلار، دو برابر 
ارزی اســت که امســال مصوب شــده که 
تخصیص داده شود. از سوی دیگر، سیاست 
واردات خودرو توســط ایرانیان مقیم خارج 
از کشور در برنامه است. اگر این سیاست ها 
اجرایی شــود، من فکر می کنــم که قیمت 

خودرو با قیمت دلار حرکت نکند.
یک خودرو ممکن اســت از یــک میلیارد 
تومان به یک میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان 
برســد، اما این یک میلیارد و ۱۰۰ میلیون 
تومان را اگر تقســیم بر نــرخ دلار در همان 

زمان بکنید و آن یک میلیارد را هم تقسیم بر 
نرخ دلار در زمان خودش بکنید، می بینید 
که خــودرو به لحــاظ دلاری ارزان شــده 
است. این نشــان می دهد که خودرو برای 

سرمایه گذاری دیگر بازار جذابی نیست.
بیشــتر مشــکل بازار خودرو ایــن بود که 
مردم در یک مقطعی از بورس زده شــدند 
و چشم شــان ترســید و پول هــا را در بازار 
خــودرو آوردنــد. ورود نقدینگی بــه بازار 
خودرو و تبدیل بیش از حد خودرو به کالای 
سرمایه ای و خرید خودرو برای حفظ ارزش 
پول، باعث شــد که بیش از حــد متعارف 
خودرو افزایش قیمت داشــته باشــد. این 
حباب هست که شما می بینید با وجود دلار 
9۰ هزار تومانی، افزایــش قیمتی را در بازار 

خودرو شاهد نباشیم.

* یعنی خودروهایــی که الان در بازار 
خودرو هستند، با دلار چند تومانی به 

فروش می روند؟
خودروهای بازار را باید به چند دسته تقسیم 
کنیم. اگر بخواهیم همــه خودروها را نگاه 
کنیم، یــک جاهایی دچار خطا می شــویم 
و صحبتــی کــه می کنیم، دقیق نیســت. 
خودروها را باید به سه دسته تقسیم کنیم؛ 
خودروهــای تولیــد داخــل، خودروهای 

مونتاژی و خودروهای وارداتی.
در دســته خودروهای تولیــد داخل، یک 
قیمت مصوب کارخانــه داریم و یک قیمت 
بازار. قیمت مصوب کارخانه ممکن اســت 
افزایش پیدا کند، چون می گویند ارزی که 
می گرفتیم، تغییر می کند و یــا ارز دولتی 
دیگر تعلق نمی گیــرد. در واقع ارز ۴۸ هزار 
و ۵۰۰ تومــان تبدیــل بــه ارز نزدیک ۷۰ 
هزار تومان شــده اســت. بنابراین آن هایی 
که می گوینــد قیمت خودروهــای داخلی 
افزایش پیــدا می کند، درســت می گویند 
و این ناظر بر قیمت کارخانه هســت. برای 
مثال، خودرویی که قیمت کارخانه اش ۴۰۰ 
میلیون تومان است و در بازار ۷۰۰ میلیون 
تومان فروخته می شــود، ممکن اســت که 
قیمت کارخانه ۴۶۰ میلیون تومان شــود، 
اما نکته این جاست که مردم، قیمت بازار را 
ملاک قرار می دهند. بر همین اساس است 
که می گوییم اگر راه واردات باز شود، قیمت 
خودرو در بازار کاهش پیدا می کند و یا زیاد 

افزایش پیدا نمی کند.
شما در چند ماه گذشــته دیدید که با وجود 
این که قیمت شرکتی خودروها افزایش پیدا 
کرد، قیمت بــازاری آن افزایش پیدا نکرد و 
حتی در برخی خودروها شــاهد بودیم که 

قیمت بازاری کاهش پیدا کرد.
در دســته خودروهــای مونتــاژی، ایــن 
خودروها به ارز مبادله ای خیلی وابســته تر 
هســتند و قیمت این خودروها هم در بازار، 
اکثرا خیلی نزدیک به قیمت شرکت است. 
الان حباب این خودروها خیلی تخلیه شده 
است. قیمت شــرکتی این خودروها ممکن 
اســت افزایش پیدا کند، بــه تبع آن قیمت 
بازارشــان هم یا افزایش پیــدا می کند و یا 
متناســب با همان بالا می آید، اما دیگر آن 
حباب قیمت را نخواهیم داشت. همه این ها 
در این صورت است که واردات تداوم داشته 

باشد.
واقعا مــا الان انتظار معجــزه ای نداریم، با 
همین روند و با همین شــیب اگــر واردات 
خــودرو حرکت کنــد و قانون فعلــی اجرا 
شــود، ولو این که با ۱۰۰ درصد ظرفیت هم 
اجرا نشود، در خودروهای مونتاژی حبابی 
در قیمت نخواهیم داشــت. اخیــرا خیلی 
از شــرکت ها حدود ۲۰۰ میلیــون تومان 
محصولات خود را افزایش قیمت دادند، اما 
شما در رابطه با خودروهای مونتاژی دیدید 

که بازار چندان واکنش خاصی نشان نداد.
اما در رابطه با قیمــت خودروهای وارداتی، 
باید گفت این خودروها بیشــترین حباب 
قیمتی را دارند و هر چــه لوکس تر، حباب 
بیشــتر اســت. برای مثال، مدل های بنز، 
بی ام و، لنکــروز و هیونداهــای مدل های 
گران قیمت تر بیشــترین حبــاب را دارند و 

فاصله قیمت شــان با قیمت هــای جهانی 
خیلی زیاد است و در صورت آزادی واردات 
خودروهای کارکــرده، حباب قیمتی آن ها 
می شــکند. اخیرا هــم دیدیم کــه هیات 
دولت مصوبه ای داشت و آن سقف ۸۰ هزار 
کیلومتر را هم برداشت. قبلا گفته بودند که 
باید زیر ۸۰ هزار کیلومتر باشد. این موضوع 
البته جای بحث دارد که بــازی با مصوبه ها 
دارد اذیت کننده می شــود، ولی به هرحال 
این خودروها بیشترین ریســک قیمتی را 

دارند.

* یعنی این خودروها احتمال ریزش 
قیمت دارند؟

قطعا احتمال ریزش قیمــت دارند. قیمت 
خیلی از ایــن خودروها بــا دلار ۳۰۰ هزار 

تومان حساب می شود.

* قیمت ریالی شــان احتمال ریزش 
قیمت دارد؟

بله، خودرویــی که ۱۵ هزار دلار اســت و با 
دلار ۱۰۰ هزار هم قیمــت آن ۱.۵ میلیارد 
تومان می شــود، در بازار ایران ۵.۵ میلیارد 

تومان قیمت دارد.

* چند خودرو را مثــال می زنید که با 
نرخ دلار بالا در بــازار ایران به فروش 

می رود؟
الان خودرو فولکس تیگــوآن مدل ۲۰۱۸ 
در بــازار جهانی حــدود بــالای ۱۵ هزار 
دلار قیمت ندارد، اما در بــازار ایران حدود 
۶ میلیارد تومان قیمــت دارد. بی ام و ۵۲۸ 
مدل ۲۰۱۵ در بازار جهانــی ۱۰ هزار دلار 
هم قیمت نــدارد، اما در ایــران ۵ میلیارد 
تومان قیمت دارد. ایــن خودرو با دلار ۱۰۰ 
هزار تومان هم یک میلیارد تومان می شود. 
از این دست خودروها زیاد هستند. خودرو 
اسپورتج ۲۰۱۷ کارکرده، قیمت اصلی اش 
کمتر از ۱۰ هزار دلار اســت، اما در ایران ۳ 
میلیارد تومان قیمــت دارد. این خودروها 
قیمت هایشــان با قیمت های بازار جهانی 
خیلی متفاوت اســت و بر همین اساس، باز 
شــدن واردات بیشترین ریســک را در این 

بازارها ایجاد می کند.
همین طور که شــما می بینید، خودروهای 
وارداتی اخیر هــم از این قاعده مســتثنی 
نماندند. بعضــی خودروهــا را ۱۰ میلیارد 
تومان اعلام می کردند، مثل میتسوبیشی؛ 
در صورتی کــه الان ۵ میلیارد تومان قیمت 
دارد. البته همین قیمت هــم با بازار جهانی 
خیلی اختلاف را دارد. اگر به خاطر داشــته 
باشــید، تویوتا کرولا ۵، ۶ میلیــارد تومان 
اعلام می شــد، اما ۲ میلیارد و ۷۰۰، ۸۰۰ 
میلیون تومــان اعلام می شــود. یــا مثلا 
ســوزوکی جیمنی ۵ میلیــارد تومان بود، 
اما الان حتــی ۳ میلیارد تومان هم کســی 
نمی خرد.ببینیــد، تنها محصولــی که ما 
الان می توانیم با تصمیم درست، بازار آن را 
متعــادل کنیم و هنوز جــا دارد که با وجود 
افزایــش قیمــت دلار، قیمت بــازاری آن 

کاهش پیدا کند، خودرو است.

* یک نکته ای که وجود دارد، این است 
که با توجه به تعرفه تعیین شده، الان 
یک خودرو با چه نرخ ارزی وارد ایران 
می شــود؟ الان دلار در بازار 90 هزار 
تومان است، عوارض و تعرفه واردات را 
کنار آن بگذارید، خودرو با چه نرخی 

وارد بازار ایران می شود؟
منظور شما از قیمتی اســت که در سامانه 
عرضه می شــود؟ چون دو تــا قیمت وجود 
دارد. برای مثال، یک خودرویی در ســامانه 
۲ میلیــارد و ۳۰۰ میلیون تومــان عرضه 
می شــود، اما همین خودرو در بــازار یک 
میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان هســت. اگر 
بخواهم قیمــت درگاه اول را بگویم، تقریبا 
دو برابر محاسبه می شود. یعنی خودرو ۱۲ 
هزار دلاری حدود ۲۴ هــزار دلار فروخته 
می شــود. در درگاه دوم، بحــث عرضــه و 
تقاضاست و قیمت بستگی به میزان عرضه 

و درخواست مردم دارد.

* در همون درگاه اول، ســود فروش 
چقدر است؟

نهاد قیمت گذار، شــورای رقابت و سازمان 
حمایــت هســتند و هــر دو هــم بین هم 
پاســکاری می کننــد و می گوینــد به ما 
مربوط نیســت، ولی هر دو هم در خصوص 
قیمت خودرو نظر می دهنــد و حدود ۱۵ تا 
۲۰ درصد ســود برای واردکننــده در نظر 
می گیرند. منتهــا این ۱۵ تــا ۲۰ درصد را 
ننشینید محاسبه کنید که خالص در جیب 
واردکننده مــی رود. این قــدر در دادن ارز 
اذیت می کنند که بخش زیادی از این سود، 
در آن بازه زمانی مستهلک می شود و از بین 
می رود. خواب سرمایه برای تاجر، جزو یکی 

از هزینه های قیمت تمام شده است.
در ادامــه ســوال قبــل بایــد بگویــم که 
قیمت خــودرو در درگاه دوم، بســتگی به 
تقاضای بــازار و میزان عرضــه دارد. خیلی 
از خودروهــای وارداتــی در درگاه دوم، 
هم قیمــت درگاه اول هســتند. بعضــی از 
خودروها را شــاهد هســتیم که قیمتی که 
در درگاه اول عرضه می شــود، ۲ میلیارد و 
۸۰۰ میلیون تومان اســت، امــا در درگاه 
دوم ۴.۵ میلیارد عرضه می شــود. این دیگر 
به بحث بازار مربوط اســت، زیرا اولا میزان 
عرضه کم اســت و دوم این که مردم نسبت 
به بعضی از برندها ســابقه بهتــری از نظر 
روانی دارند. همان طور که شــما می دانید، 
تقریبا 9۰ درصد کســانی که در قرعه کشی 
خودروهای وارداتی شرکت کردند، انتخاب 
اول شــان بین ۵ تا ۶ خودرو بود. یعنی بقیه 
خودروها اصــلا ماند و خیلی هــا را حتی از 
سامانه خارج کردند و به شرکت اجازه دادند 
که بیرون برای خودش بفروشد. الان شرکت 
دارد خودرو را به صورت قسطی و شرایطی 
می فروشــد، چــون در ســامانه متقاضی 

نداشته است.

* نرخ بازار را چه کسی تعیین می کند؟ 
دلالان چه نقشی دارند؟

نرخ بــازار را عمــلا عرضه و تقاضــا تعیین 
می کند و هیچ کســی نمی تواند در نرخ بازار 
موثر باشــد. در واقع میزان عرضه نسبت به 
تقاضا، نرخ بازار را تعیین می کند و واسطه ها 
و دلال هــا در صورتی می تواننــد در این جا 
تاثیرگذار باشند که با همین نسبت حرکت 
کنند، برای مثال، خودرویــی که متقاضی 
ندارد و کســی نمی خرد، چطور می توانند 
با واســطه گری یا دلالی، نــرخ آن را تغییر 
دهند. البته در قیمت خودرو، مسایل روانی 
تاثیرگذار هست، ولی این که بگوییم فقط و 
فقط دلالان می توانند قیمــت را بالا ببرند، 

اشتباه است. واقعا گمراه کردن مسیر است.
کســانی که در ســامانه، خودروها را برنده 
می شــوند، چه کســانی هســتند؟ مردم 
عادی هســتند. چند درصدشان مگر دلال 
هســتند؟ در واقع از نظر کلاســیک، دلال 
نیســتند، ولی از نظر عملی، کاری که انجام 
می دهنــد، دلالــی می شــود. آن هایی که 
باید قیمــت را کنترل کننــد، در جایی که 
عاجز می شــوند، تقصیر را گردن موجودات 

موهومی به اسم دلال می اندازند.

* یک سوالی که الان وجود دارد، این 
است که چه ســهمی از خودروهای 

وارداتی بدون مشتری است؟
من درصد دقیقی نــدارم، ولی میزان آن کم 

نیست و قابل توجه است.

* یعنی بدون این که بازار را بشناسند، 
خودرو وارد کردند؟

احتمالا. بازار ایــران مولفه هایی خاصی از 
نظر مخاطب دارد که بــا معیارهای جهانی 
متفاوت اســت. یعنی مخاطــب خودرو در 
اروپــا و آمریکا یک معیار دیگــری دارد که 
مخاطب ایران با آن تفاوت دارد. برای همین 
وقتی بازار ایران را نشناسید، محصول روی 
دســت تان می ماند. برای مثــال، اولویت 

خرید خودرو در بازار ایران، نقدشــوندگی 
است و این نسبت هم خیلی بالاست. یعنی 
۷۷ درصــد خریداران به ســراغ خودرویی 
می روند که در زمان فــروش، خوش فروش 

باشد.
اولویت دوم، برند اســت. بازار ایران ترجیح 
می دهد خودرویی را بخرد که برند باشــد، 
ولو کارکرده. برای مثال، یک برند آلمانی را 
به یک برند ناشناس باکیفیت چینی ترجیح 
می دهند. بر این اســاس، محصولی که وارد 
ایران می شــود، یا باید برند باشد و یا باید در 
ایران، برندســازی کنید. برای همین شما 
می بینید برخی از محصولات چینی، فارغ از 
کیفیت شان، مخاطب بیشتری دارد، چون 

شرکت شان برندسازی کرده است.
اولویت ســوم، در دســترس بودن خدمات 
پس از فــروش اســت؛ نه قیمــت. اولویت 
چهارم بــه بحث کیفیت مربوط می شــود. 
برای مثال، رنــگ اصلا جــزو اولویت آخر 
است؛ در صورتی که در خیلی از جاهای دنیا، 
رنگ مهم اســت. یا میزان مصرف سوخت 
در ایران بی اهمیت اســت. البتــه الگو یک 
مقدار دارد تغییر می کند، اما اصلا به چشم 
نمی آید. هیچ وقت مشتری از ما نمی پرسد 
که مصرف این خودرو کم است یا زیاد، زیرا 
نرخ بنزین به گونه ای بوده که خودرویی که 
۷ درصد مصرف می کند، با خودرویی که ۱۰ 
درصد مصرف می کند، آن ۳ درصد در ۱۰۰ 

کیلومتر اصلا عدد قابل توجهی نمی شود.
بر همین اســاس اســت که می بینید یک 
خودرویــی در ســامانه عرضه می شــود و 
خریدار ندارد، چون به این نکات خوب دقت 
نمی شود. در واقع به مسایلی توجه می کنند 

که اصلا برای مردم خیلی مهم نیست.

* مهم ترین صادرکنندگان خودرو به 
ایران کدام کشورها یا کدام شرکت ها 

هستند؟
به طور طبیعی چین. البته این ها هم به طور 
مســتقیم صادر نمی کننــد. چینی ها چند 
دسته هستند. یک دســته، گروهی هستند 
که با طرف ایرانی شریک شدند و دارند تولید 
می کنند. این گــروه، از تحریم های آمریکا 
نگرانــی ندارند و اصــلا بازار آمریــکا، بازار 
مدنظرشان نیست و خیلی رسمی در ایران 

کار می کنند.
دســته دوم، گروهی هســتند که بــه بازار 
آمریــکا نیم نگاهــی دارنــد و یا تــرس از 
تحریم هــای آمریــکا را به خاطر داشــتن 
شــرکای اروپایی و آمریکایــی دارند. این 
گروه به طور مســتقیم نمی توانــد به بازار 
ایران بیایند و به طور معمول با واســطه کار 
می کنند. یعنی تولیدکننده یــا مونتاژکار 
ایرانی قطعات آنها را از طریق شــرکت های 
واســطه می خرد. آنها قطعات را به کشوری 
که تحریم نیست، می فروشند و آن قطعات 

داخل ایران می آید و مونتاژ می شود.
دسته سوم، شــرکت هایی هستند که اصلا 
به بازار آمریکا نظــر دارند و این بازار را هدف 
گرفته انــد. همین الان هــم در دروازه های 
ورود به بــازار آمریکا و اروپا هســتند؛ مثل 
بی وای دی، هــاوال و جیلی. برخــی از این 
شــرکت ها از نظر تولید این قدر ســطح بالا 
هســتند که بازار اروپا و آمریــکا را در نظر 
گرفته اند. این ها حتی آن ریســک دور زدن 
فروش قطعه را هم انجــام نمی دهند، ولی 
محصولاتشــان به بازار ایران آمده اســت. 
اما این کــه چطور ایــن محصــولات وارد 
بــازار ایران شــده، این گونه اســت که این 
شــرکت ها محصولات خود را به بازارهای 
دیگر فروخته اند و ما از آن بازار ثانویه خرید 

کرده ایم.
بر این اساس، این سه دســته شرکت های 

چینی هستند که رفتار متفاوتی دارند.

* خرید از بــازار ثانویه به طور طبیعی 
قیمت کالا را برای مصرف کننده ایرانی 

بالاتر می رود.
بله.

* چقدر تاثیر دارد؟ چقدر قیمت را بالا 
می برد؟

حداقــل ۲۰ درصد در خرید بــه ما اجحاف 
می شــود. اصــلا خیلــی از شــرکت های 
کشورهای همســایه های ما دارند نون این 
تحریم ها را می خورند. یعنــی خیلی از این 
شــرکت ها هیچ کاری نیاز نیســت بکنند، 
فقط ایســتادند تاجر ایرانی یک محصولی 
را بخواهــد و بروند بخرنــد و بیایند به تاجر 
ایرانی ۲۰ درصد گران تر بفروشــند. برای 
همین اســت که می بینید که خیلی ها اصلا 
دوســت ندارند که ما از تحریم خارج شویم؛ 
حتی همین کشورهای همسایه، چون همه 

دارند منافع می برند.

* ســهم چین در بــازار خودروهای 
وارداتی ایران چقدر است؟

ســهم چین تقریبا بالای 9۰ درصد است، 
چون برندهای غیرچینــی هم که الان دارد 

می آید، مونتاژ چین است. 



لزوم الگوسازی از شخصیت های علمی در تلویزیون و سینما
این ذهن زیباست!

سعید زعیمی، منتقد   در دنیای امروز که رســانه ها نقش اساسی در 
شــکل دهی به افکار عمومی دارند، بازنمایی چهره های علمی در قالب 
سریال های تلویزیونی و فیلم های ســینمایی می تواند تأثیر بسزایی در 
فرهنگ سازی و انگیزه بخشی به نسل جوان داشته باشد. سریال »ذهن 
زیبا« که در ماه مبارک رمضان از شــبکه یک ســیما پخش می شود، 
نمونه ای ارزشمند از این تلاش برای معرفی و الگوسازی از دانشمندان 
برجسته ایرانی است. این مجموعه که با اقتباس از زندگی دکتر حسین 
بهاروند، محقق برجســته در حوزه زیست شناسی، ساخته شده است، 
نشان می دهد که چگونه می توان شخصیت های علمی را به گونه ای به 
تصویر کشید که برای مخاطبان جذاب باشــد و در عین حال، اهمیت 

تحقیقات علمی و دستاوردهای آن را برای جامعه روشن کند.
الگوســازی از شــخصیت های علمی نه تنها موجب افزایش شــناخت 
عمومی از اهمیت علم و پژوهش می شــود، بلکــه می تواند الهام بخش 
جوانانی باشــد که در مســیر علم و دانش گام برمی دارند. در سال های 
اخیر، بسیاری از کشورها به این موضوع توجه داشته اند و تلاش کرده اند 
از طریق سینما و تلویزیون، شخصیت های علمی را به نحوی ارائه کنند 
که برای مخاطبان عام جذاب باشــد. نمونه های موفقی از این دســت 
را می توان در ســینمای هالیوود مشــاهده کرد؛ جایی که فیلم هایی 
مانند »یک ذهــن زیبــا« )A Beautiful Mind( درباره زندگی جان 
The Theory of Ev� )نش، ریاضیدان نابغه، یا »تئوری همه چیــز« 
erything( که به زندگی اســتیون هاوکینگ می پردازد، توانسته اند با 
استقبال گسترده ای مواجه شــوند. این فیلم ها نه تنها داستان زندگی 
دانشــمندان را روایت کرده اند، بلکه با پرداختن به چالش های شخصی 

و حرفه ای آنان، توانسته اند ارتباط عاطفی قوی با مخاطب برقرار کنند.
در ایران، سنت ساخت ســریال هایی با محوریت زندگی شخصیت های 
علمی چندان رایج نبوده اســت و بیشتر تمرکز رســانه ها بر موضوعات 
اجتماعی، تاریخی یا مذهبی بوده است. اما »ذهن زیبا« نشان می دهد 
که می توان با اقتبــاس از زندگی دانشــمندان، روایتــی دراماتیک و 
تأثیرگذار خلق کرد. این ســریال با به تصویر کشــیدن مسیر علمی و 
حرفه ای دکتر بهاروند، تلاش های او در پژوهشگاه رویان و چالش های 
تحقیقاتی اش، تصویری ملموس از یک دانشــمند ایرانی ارائه می دهد 

که توانسته است در سطح بین المللی بدرخشد.
یکی از چالش های اصلی در ســاخت فیلم ها و سریال هایی با محوریت 
دانشمندان، این اســت که چگونه می توان موضوعات علمی پیچیده را 
به گونه ای روایت کرد که برای مخاطب عام جذاب باشــد. بســیاری از 
فیلم های علمی در سطح جهانی با این چالش مواجه بوده اند که چگونه 

میان دقت علمی و جذابیت دراماتیک تعادل برقرار کنند.
در ســریال »ذهن زیبا«، این چالش از طریق تمرکز بر داستان زندگی 
شخصی و حرفه ای دکتر بهاروند مدیریت شــده است. در کنار نمایش 
موفقیت های علمی او، سریال به مســائل خانوادگی، موانع اجتماعی و 
ســختی های تحقیقاتی نیز می پردازد، که همین امر می تواند موجب 
همذات پنداری بیشتر مخاطبان با شخصیت اصلی شود. علاوه بر این، 
حضور بازیگران توانمند و روایت دراماتیک، به جذابیت ســریال افزوده 

است و می تواند الگوی خوبی برای تولید آثار مشابه در آینده باشد.
در ســینمای هالیــوود و برخی کشــورهای دیگــر، الگوســازی از 
شخصیت های علمی معمولاً همراه با نمایش تأثیرات جهانی کشفیات 
آنان و گاهی نیز با چاشــنی قهرمان سازی همراه اســت. برای مثال، در 
 The Man Who Knew( »فیلم »مردی که بی نهایت را می دانســت
Infinity(، زندگی نابغه ریاضی، سرینیواســا رامانوجــان، به گونه ای 
روایت می شــود که مخاطب نه تنها با دشــواری های علمی او، بلکه با 

مشکلات فرهنگی و اجتماعی اش نیز آشنا می شود.
اما در ایران، کمتر به چنین شخصیت هایی پرداخته شده است. سریال 
»ذهن زیبــا« از معدود تلاش هایی اســت که نشــان می دهد چگونه 
می توان از زندگی دانشــمندان ایرانی الگویی برای نســل جدید ارائه 
داد. البته هنوز راه درازی در پیش اســت تا رســانه های ایرانی بتوانند 
چهره های علمی را به شــیوه ای که در ســینمای جهان مرسوم است، 
بازنمایی کنند. در بســیاری از موارد، ســریال های علمی ایرانی بیشتر 
به زندگی روزمره شــخصیت ها پرداخته و کمتر بــه تأثیرات جهانی یا 

چالش های علمی آن ها توجه کرده اند.
ســریال »ذهن زیبا« یک گام مهم در جهت الگوســازی از دانشمندان 
ایرانی در رسانه های داخلی است. این سریال نشان می دهد که می توان 
شخصیت هایی را که در حوزه های علمی و پژوهشی فعالیت داشته اند، 

به گونه ای جذاب و دراماتیک به تصویر کشید.
با این حال، برای تأثیرگذاری بیشــتر، لازم است که این روند ادامه پیدا 
کند و تولید چنین آثاری به یک جریان پایدار در تلویزیون و ســینمای 
ایران تبدیل شود. علاوه بر این، باید تلاش شود تا این نوع سریال ها تنها 
به داستان زندگی دانشمندان محدود نشود، بلکه به تأثیرات علمی آنان 
در سطح جهانی نیز پرداخته شــود. همچنین، بهره گیری از مشاوران 

علمی برای افزایش دقت علمی
روایت ها، و همکاری نزدیک تر میان هنرمندان و پژوهشگران می تواند 

به ارتقای کیفیت این آثار کمک کند.
در نهایت، الگوسازی از شخصیت های علمی در رسانه ها می تواند یکی 
از مهم ترین ابزارهای ترویج فرهنگ علمی در جامعه باشــد. اگر بتوان 
چنین چهره هایی را با جذابیت و دقت به تصویر کشید، نه تنها انگیزه ای 
برای نسل جدید ایجاد خواهد شــد، بلکه به تقویت جایگاه علم و دانش 
در فرهنگ عمومی نیز کمک خواهد کرد. سریال »ذهن زیبا« نقطه ی 
آغازی برای این مسیر اســت، و امیدواریم که در آینده شاهد تولید آثار 

بیشتری با این رویکرد باشیم.

وزیر نیرو:
بارش ها کفاف رفع کم آبی تهران را نمی دهد

وزیر نیرو با تاکید بر اهمیت توســعه کشــاورزی گلخانه ای در کشــور 
گفت: بارندگی های دو شب گذشته تهران تا بیست اسفند ۱۴۰۳ تنها 
۱۱ میلی تر به ثبت رسیده اســت که کفاف رفع کم آبی کلانشهر تهران 

را نمی کند.
عباس علی آبادی در نشست با اعضای کمیسیون کشاورزی، آب، منابع 
طبیعی و محیط زیســت مجلس شورای اســلامی گفت: وزارت نیرو با 
وجود تداوم خشکســالی ها و نیز کاهش قابل توجه بارندگی در کشور 
به منظور تامین آب مورد نیاز در بخش های شرب، کشاورزی و صنعت، 

اقدامات ویژه ای را با جدیت در دستور کار خود قرار داده است.
وی درباره طرح های آبرسانی استان سیستان و بلوچستان، اظهار کرد: 
پیگیری حقابه از همســایه شــرقی که مذاکرات آن توسط وزارت امور 
خارجه در حال انجام اســت از جمله اقدامات است؛ اما در  کنار آن طرح 
انتقال آب دریا در حال پیگیری بوده و طرح آبخوان های شــرقی نیز در 

حال اجراست.
علی آبادی با بیان اینکه مجلس شــورای اســلامی روحیه خود را برای 
حمایت از اقدامات و طرح های وزارت نیرو نشــان داده اســت، گفت: 
موضوع تامین آب شــرب در نقاط مختلف کشــور در اولویت اســت و 
لازم است در حوزه کشاورزی به سمت کشــاورزی گلخانه ای و اصلاح 
الگوی کشت بریم.  وزیر نیرو با بیان اینکه چالش آب سالهاست که تداوم 
دارد، اضافه کرد: مشــکل آب اصفهان برای اکنون نیســت و مسئله ای 
تاریخی است اما نکته این است که با تدبیر و پیگیری فراوان، طرح های 

توسعه ای یکی پس از دیگری در حال اجراست.

 مذاکرات دستمزد جدی تر می شود
شمارش معکوس برای تعیین دستمزد ۱۵ میلیون 

کارگر ایرانی
نشست دستمزد شورای عالی کار در حالی بدون نتیجه پایان یافت که 
کارگران با حساسیت بسیار تعیین دستمزد یکسال کاری خود را انتظار 
می کشند. با توجه به موکول شدن جلسه تعیین مزد به هفته آینده باید 
منتظر ماند و دید که رقم دســتمزد ۱۴۰۴ تا قبل از پایان ســال نهایی 

می شود یا باز هم شب عید تصویب خواهد شد؟
سیصد و سی و چهارمین نشست شورای عالی کار با حضور وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی و نمایندگان تشــکل های کارگــری، کارفرمایی و 
نمایندگان وزارتخانه های صمت و اقتصاد در محــل وزارت کار برگزار 

شد.
رقم ســبد معیشــت منتهی به بهمن ماه توســط کمیته دستمزد ۲۴ 
میلیون و ۳۰۰ هزار تومان اســتخراج شــده که باید مبنای مذاکرات 

مزدی و تعیین حداقل دستمزد ۱۴۰۴ قرار گیرد.
در این نشست گزارشــی از طرح های پیشــنهادی تعیین حداقل مزد 
کارخانه های بزرگ در پیمان های دسته جمعی، حداقل مزد در بخش 
غیر رسمی، کارگاه های کوچک و مشــاغل کم درآمد مطرح و بررسی 
شــد. یکی از محورهای اصلی این جلسه، تشــریح مقاوله نامه حداقل 
مزد ســازمان بین المللی کار )ILO(بود که گزارش جلســه مجازی با 
کارشناســان این ســازمان در زمینه تعییــن حداقل مزد ارائه شــد. 
همچنین نمایندگان گروه های کارگری و کارفرمایی در این نشســت، 
به بیان نقطه  نظرات فنی و تخصصی خود درباره حداقل دستمزد سال 

۱۴۰۴ پرداختند و پیشنهاداتی را در این خصوص مطرح کردند.
این جلسه در خصوص میزان افزایش حداقل دستمزد ۱۴۰۴ نتیجه ای 
در بر نداشت و مقرر شــد تعیین دســتمزد کارگران به یکشنبه هفته 

آینده موکول شود.
اعضای کارفرمایی شــورای عالی کار معتقدند بیش از آنکه حق مسکن 
و عائله مندی افزایش یابد بهتر اســت پایه حقوق کارگران زیاد شــود. 
اصغر آهنی ها - نماینده کارفرمایان در شــورای عالــی کار - می گوید: 
هدفگــذاری کرده ایم که حداکثر میزانی که قرار اســت به دســتمزد 
کارگران اضافه شــود روی پایه حقوق باشد چون هم به نفع کارگر و هم 

بازنشسته است.
علی خدایی ـ نماینده کارگران در شــورای عالی کار نیز تاکید دارد که 
به دلیل تورم می توان دستمزد را شــناور کرد و با شرکای اجتماعی به 

توافق رسید که سالی چند نوبت دستمزدها را افزایش بدهیم.
احمد میدری ـ وزیــر تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیــز در روزهای اخیر 
اعلام کرد که حداقل دســتمزد ســال آینده کارگران به تورم نزدیک 

خواهد بود.

تشکیل جلسه شورای عالی کار روز پنجشنبه
وی درباره درصد افزایش دســتمزد گفت: فکر می کنم تا پایان سال به 
تورم ۳۵ درصد برسیم و کارگران بالاتر از این نرخ را می خواهند ولی باید 
نرخی را هم که برای کارمندان دولت تعیین شده در نظر بگیریم و روز ۵ 

شنبه بیشتر در این زمینه صحبت و مذاکره خواهیم کرد.
وزیر کار ادامه داد: در خصوص دســتمزد نگرانی هایی وجود دارد از یک 
طرف برآورد می شــود که حدود ۱.۵ میلیون نفر تقاضا برای نیروی کار 
وجود دارد ولی به دلیل پایین بودن دســتمزدها افراد به سمت مشاغل 
غیر رسمی می روند. از آن طرف در بنگاه های کوچک کسانی هستند که 
امکان بالابردن دستمزد آنها وجود ندارد چون ممکن است اخراج شوند 
یا وارد بخش غیررسمی شوند. خود کارفرمایان هم از اینکه نیروی کار 
به سمت بخش غیررسمی و تاکســی های اینترنتی رفته نگران هستند 

بنابر این همه جوانب در حال بررسی است.
نمایندگان کارگری معتقدند که دســتمزد می تواند شــناور باشد و با 
شــرکای اجتماعی به توافق رســید که ســالی چند نوبت دستمزدها 
افزایش یابد.در همین راستا اسعد صالحی  ـ نماینده کارگران در شورای 
عالی کار در گفت وگو با ایسنا، درباره جزئیات نشست شورای عالی کار 
اظهار کرد:جو جلســه آرام و قابل قبول بود و بــه نوعی چکش کاری در 
خصوص دستمزد ۱۴۰۴ صورت گرفت. تاکید نمایندگان کارگری این 
است که باید معیشــت کارگران بچرخد و دســتمزد به گونه ای تعیین 
شود که هزینه های زندگی آنها را پوشــش دهد. رقم سبد معیشت در 
کمیته دســتمزد بر اســاس تورم متنهی به دی ماه ۲۳ میلیون و ۴۰۰ 
هزار تومان تعیین شــد اما به دلیل آنکه تورم بهمن ماه ۴ درصد رشــد 
داشــت این رقم مجددا اصلاح شــد و به رقم ۳۴ میلیــون و ۳۰۰ هزار 

تومان رسید.

وی در پاسخ به این پرســش که آیا درصدی در خصوص میزان افزایش 
حداقل مزد رد و بدل شد؟ گفت: به موضوع درصد و میزان افزایش مزد 
ورود نکردیم منتها از برخی اظهارات و نظرات اینطور استنباط می شود 
که قرار است روی اعداد ۱۱ میلیون تومان و ۱۲ میلیون تومان چانه زنی 
شود که اختلاف بســیار زیادی با رقم سبد معیشت کمیته مزد دارد؛ در 
حالی که دستمزد کارگران باید به رقم ســبد معیشت نزدیک شود و به 

تقویت معیشت خانوار کارگری کمک کند.
به گفته صالحی، رقم سبد معیشــت منتهی به بهمن ماه توسط کمیته 
دستمزد ۲۴ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان اســتخراج شده که باید مبنای 

مذاکرات مزدی و تعیین حداقل دستمزد ۱۴۰۴ قرار گیرد.
نمایندگان کارفرمایــی معتقدند حداکثــر میزانی که قرار اســت به 
دســتمزد کارگران اضافه شود روی پایه حقوق باشــد چون هم به نفع 
کارگر و هم بازنشسته اســت.  نماینده کارگران در شورای عالی کار در 
پاسخ به این پرسش که اگر دولت و کارفرمایان اعلام می کنند به توافق 
نزدیک  شــده ایم چرا رقم دستمزد تصویب نمی شــود؟ گفت: در شعار 
همه همین را می گوییم ولی واقعیت این اســت که در جلســه شورای 
عالی کار نمایندگان کارفرما از کارفرماها دفــاع می کنند و ما به عنوان 
نمایندگان کارگری در مقام دفــاع از جامعه کارگری صحبت می کنیم 
اما اگر حقیقتا با گروه کارگری توافق دارند بیایند روی عددی که هزینه 

معیشت کارگران را پوشش می دهد توافق و صورتجلسه را امضا کنند.
وی گفت: طبق گفته معاون روابط کار وزارتخانه یکشــنبه هفته آینده 
جلســه تعیین مزد برگزار خواهد شــد.صالحی همچنین از برگزاری 
جلسات ماهانه شورای عالی کار از ســال آینده خبر داد و گفت: در این 
جلسه مقرر شد که از سال آینده شورای عالی کار ماهانه تشکیل جلسه 
دهد.رئیس جمهور مسعود پزشکیان در ایام رقابت های انتخاباتی خود 
در خصوص عدم انطباق دستمزد و تورم گفت: این ظلمی است که ما در 
حق کارگر و کارمند می کنیم و تا آن را حل نکنیم حقوق بگیران روز به 
روز فقیرو فقیرتر و آدم های پولدار بزرگتر و بزرگتر می شــوند. این تورم 
در واقع مالیات اضافه از فقرا و محرومین اســت ولی اینکه باید چه کار 
کرد و در کلان قضیه چه روندی را در پیش گرفت در قانون وجود داشته 
و حقوق باید با تورم همســان باشــد نه اینکه تورم ۵۰ درصدی داشته 

باشیم و افزایش حقوق ۲۰ درصد باشد.
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وزیر نفت:
وزی وجود ندارد مشکلی در تامین بنزین سفرهای نور

خریدار   وزیــر نفت گفت: آمادگــی لازم برای 
تامین بنزین سفرهای نوروزی وجود دارد.

محسن پاک نژاد روز چهارشنبه در حاشیه جلسه 
هیات دولت در جمع خبرنــگاران افزود: آمادگی 
برای سفرهای نوروزی را داریم و هیچ مشکلی در 

ذخایر بنزین نداریم.
وی درباره ســهمیه بنزین برای ایام نوروز، ادامه 
داد: در این زمینه هنوز ســهمیه ای اعلام نشــده 

است.
وزیر نفت خاطرنشان کرد: از چهار ماه قبل میزان 
تولید بنزین کشور تا حدود هشت میلیون لیتر در 

روز افزایش یافته است.
پاک نــژاد گفــت: واردات بنزین در ایــام نوروز 

افزایش می یابد.
وی درباره انتقال ســهمیه بنزین به کارت بانکی، 
ادامه داد: کارت بانکی و میزان سوخت سهمیه ای 

هر فرد تجمیع می شود.
وزیــر نفــت دربــاره وضعیــت ناتــرازی هــا، 
خاطرنشان کرد: در سال جاری در شرایط خاصی 
از نظر میزان ذخایر ســوختی که تحویل گرفتیم،  

قرار داشتیم.
پاک نژاد گفت: همچنین بــرودت هوا و طولانی 
بودن دوره سرما سبب شــد مصرف گاز در بخش 
خانگی، تجاری و صنایع جزء افزایش یابد و ناگزیر 

به سمت استفاده از سوخت مایع حرکت کردیم.
وی ادامــه داد: تامیــن ایــن ســوخت مایع کار 
بســیار پرزحمتی بود و همکاران ما در زمســتان 
رکوردهایی را شکستند؛ به طور خاص فقط در دی 
و بهمن ماه حدود یک میلیارد لیتر گازوئیل وارد 

کشور شد.
وزیر نفت افزود: ارزش ایــن میزان گازوئیل ۶۰۰ 

میلیون دلار است که تحویل نیروگاه ها می شود.
پاک نژاد ادامــه داد: نیــروگاه ها در گذشــته با 
راندمان پایین ساخته شــده اند، به طور مثال اگر 
حدود راندمــان نیروگاه هــا را ۳۰ درصد در نظر 
بگیریم، یعنی ۳۰ درصد ســوخت تبدیل به برق 

و ۷۰ درصد آن تلف می شود.
وی خاطرنشــان کــرد: در حوزه پالایشــگاهی 
توانستیم با افزایش خوراک پالایشگاهی، اتفاقی 
که در طول چهار ماه گذشــته به طور خاص برآن 

متمرکز بودیم را اجرایی کردیم.
وزیر نفــت گفــت: همچنین انجام یک ســری 
اصلاحات فرایندی در پالایشــگاه هــای تولید 

فرآورده را افزایش دادیم.
پاک نژاد ادامــه داد: افزایش هفت میلیون لیتری 

بنزین و هشــت میلیون لیتری گازوئیل حاصل 
این اصلاحات است.

وی خاطرنشــان کــرد: در خاتمه ســال، طرح 
NGL۳۱۰۰ در منطقه دهلران را که گامی بسیار 
موثر است در جهت جمع آوری گازهای همراه در 
منطقه چشــمه خشــک میادین مرتبط با حوزه 

غربی در مرحله بهره برداری قرار خواهد گرفت.
وزیر نفت درباره قاچاق ســوخت بــا بیان اینکه 
آمارها اعلام می شــوند، گفــت: اقداماتی را برای 
پیگیری موضوع قاچاق سوخت آغاز کردیه ایم که 

یکی از این اقدام ها هوشمندسازی است.
وی ادامــه داد: همکاران مــا شــبکه ای را به نام 
شبکه »کاشــف« راه اندازی کرده اند که در این 
شبکه با اســتفاده از هوش مصنوعی توانسته ایم 
در نخســتین گام تا حدود زیادی ردگیری کنیم 
و ببینیم که بخشــی از این قاچاق سوخت در چه 

حوزه ای انجام می شود؟
پاک نژاد خاطرنشــان کرد: بررســی ها نشان داد 
برخی بارنامه ها غیرواقعی هســتند، یا ســهمیه 
سوخت توسط وسایل نقیله گازوئیل سوز دریافت 
شــده بدون اینکه پیمایشی داشــته باشند؛ این 
عدد، عدد قابل ملاحظــه ای در حدود روزانه ۱.۲ 
میلیون لیتر اســت کــه همکاران ما شناســایی 

کردند.
وی گفت: این مساله در ناوگان حمل و نقل وجود 
دارد که از ســهمیه سوخت اســتفاده می کنند و 

موضوع در حال رسیدگی است.
این عضو کابینه دولت چهاردهم درباره گام های 
بعدی خاطرنشــان کرد: با هوشمندسازی مدل 
تحویل گازوئیل مســیری خاص تعریف می شود 
تا وســیله نقلیه یا حتی تانکر حامل سوخت مایع 
فقط در پمپ بنزین هــای خاصی در طول همان 

مسیر سوخت گیری کنند.
وی خاطرنشــان کرد: در صورتی که این وسایل 
نقلیه از مسیر خارج شــوند، امکان سوخت گیری 

برایشان فراهم نمی شود و قابل رصد است.
وزیر نفت گفت: قابل رصد بودن وســایل نقلیه تا 
حدود زیادی از افزایش میزان قاچاق  پیشگیری 

می کند.

جبران کاهش تولید گاز با اجرای طرح 
فشارافزایی

وی در پاسخ به این پرسش که برنامه وزارت نفت 
برای جبران عقب ماندگی در برداشــت از میدان 
گازی مشــترک با قطر )پارس جنوبی( چیست، 

اظهار داشــت: اســتفاده از واژه »عقب ماندگی« 
برای شــرایط ایران در ایــن میدان را درســت 
نمی دانم. واقعیت این است که کشور قطر به دلیل 
شروع زودهنگام توســعه و بهره برداری از بخش 
مربوط به خود در این میدان مشترک که در کشور 
همسایه با نام »گنبد شمالی« شناخته می شود، 
درمجموع برداشت انباشته بیشتری داشته است، 
اما باید توجه داشت که ایران در سال های اخیر با 
تلاش های گسترده توانســته به سطحی از تولید 
روزانه دســت یابد که در مقاطعی از قطر پیشــی 

گرفته است.
وزیر نفــت بیان داشــت: میدان پــارس جنوبی 
به عنوان یک میدان مشــترک، سال هاســت از 
سوی هر دو کشور مورد بهره برداری قرار می گیرد 
و به طور طبیعی با گذشــت زمان دچار افت فشار 
می شود و این کاهش فشــار، به کاهش نرخ تولید 

منجر می شود.
وی افزود: یکی از طرح هــای کلیدی برای مقابله 
با این چالــش، پروژه فشــارافزایی پارس جنوبی 
است که ســال ها درباره آن بحث شــده اما اقدام 
اجرایــی جــدی بــرای آن به تازگی آغاز شــده 
اســت. خوشــبختانه چند روز پیش بــا حضور 
رئیس جمهوری، قرارداد اجرایی این طرح بزرگ 

امضا شد.
پاک نژاد در تشریح جزئیات این طرح گفت: پروژه 
فشارافزایی پارس جنوبی نیازمند سرمایه گذاری 
حدود ۱۷ میلیارد دلار اســت که طــی یک بازه 
زمانی هفت ساله تأمین و اجرا می شود. این طرح 
نه تنها از نظر اقتصادی کاملًا توجیه پذیر اســت، 
بلکه پیش بینی می شــود تا ســال ۱۴۳۵ امکان 
برداشــت از این میدان را به مقــدار قابل توجهی 
حفظ کند. بازگشت ســرمایه این پروژه می تواند 
تــا ۳۰ برابر مقــدار ســرمایه گذاری باشــد که 

نشان دهنده اهمیت و ضرورت اجرای آن است.
وی به اقدام های دیگر بــرای افزایش تولید از این 
میدان مشترک اشــاره و بیان کرد: یکی دیگر از 
برنامه های ما برای جبران افــت تولید و افزایش 
بهــره وری، حفــاری چاه هــای درون میدانی یا 
به اصطــلاح )اینفیل  درلینگ( اســت. به همین 
منظور پروژه حفاری ۳۵ حلقه چاه تعریف شــده 
که اجرای آن به چهار پیمانــکار حرفه ای داخلی 
واگذار شده است. خوشــبختانه نخستین چاه از 
این پــروژه دو روز پیش به مدار تولید وارد شــد و 
انتظار داریم در فواصل زمانی کوتاه، ســایر چاه ها 

نیز به بهره برداری برسند.

وزیر

 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: میــزان افزایــش حقوق 
کارگران نزدیک بــه ۳۰ درصد 
خواهــد بــود و بر اســاس تورم 

افزایش خواهد یافت.
 احمد میدری روز چهارشنبه در 
حاشیه جلسه هیات دولت ضمن 
اعلام این خبر افزود: برآورد ما بر 
اساس نرخ تورم است که تا  پایان 
بهمن ماه ۳۲ درصد اعلام شــده 

است.
وی بیان داشــت: باید نرخ جدید 
تورم را تا پایان بهمن ماه محاسبه 

کنیم و تصمیم گیری کنیم.
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
همچنین دربــاره قطــع یارانه 
برخــی از دهک هــای درآمدی 
جامعه، گفت: یارانه ۱۰۰ هزار نفر 
در پایان اسفندماه قطع می شود، 
زیرا در ســه سال گذشــته قطع 

نشده بود.
وی تصریــح کرد: ایــن تکلیفی 
اســت که مجلس مشخص کرده 
اســت و بر اســاس قانون بودجه 
انجام می شــود. یعنی کسانی که 
خــودروی بالای پنــج میلیارد و 

خانه بالای ۳۵ میلیارد 
دارند. این ها از سازمان 
امور مالیاتی اســتعلام 
شده و یارانه آنان قطع 

خواهد شد.
میدری دربــاره منابع 
طرح کالابرگ، تصریح 

کرد: با شــروع طــرح کالابرگ 
الکترونیکــی منابــع آن تامین 
شــد و به میزان پیشــرفت کار 
پرداختی ها انجام می شود. گاهی 
اوقات برنامه ریزی ها به شــکلی 
است که به جای ۲۴ ساعت ظرف 
۴۸ ساعت با فروشــگاه ها تسویه 

انجام می شود.
میدری، درباره حضــور خود در 
مجلس افــزود: آیین نامه داخلی 
مجلــس به شــکلی اســت که 
ســوال کننده حرف های آخر را 
زد. طی نامه ای به هیات رئیســه 
مجلس درخواســت خواهم کرد 
کــه این مســاله به کمیســیون 
برگــردد. چرا کــه اطلاعاتی که 
در آنجا داده شــد کاملا نادرست 
و افــراد و ســمت هایی که اعلام 

شدند منطبق بر واقع نبود.

وی ادامــه داد: مهم تر 
اینکــه ســوالی که در 
شد  مطرح  کمیسیون 
صرفا درباره مدیرعامل 
هلدینگ شستا بود که 
مــن توضیحــات لازم 
را دادم و دربــاره دیگر 

افراد سوالی مطرح نشده است.
وزیر تعاون تاکید کــرد: هدف از 
مطرح کردن سوال که کار بسیار 
خوبی اســت، کشــف حقیقت 
است. پس از مطرح کردن سوال 
دقایقی من صحبت کردم و پس 
از آن نیز ســوال کننده ادامه داد. 
من در آن زمــان وقتی برای دفاع 
از اطلاعاتی که داده شد نداشتم. 
به همین دلیل پیگیری می کنم 

تا سوال به کمیسیون برگردد.
وی گفــت: نظام از یــک مرحله 
بازگرایی و محدود کردن مدیران 
گذشته اســت اما برخی شاید به 
دنبال محــدود کــردن مدیران 
هستند. ما باید در مسیری باشیم 
که بتوانیم جوانان خارج از کشور 
و مدیران جدید را وارد سیســتم 

کنیم.

یک هزار نفر از بنیاد نخبگان 
جذب می شوند

میدری بیان داشــت: سال آینده 
یک هزار نفر از بنیاد نخبگان برای 
جذب در سازمان تامین اجتماعی 
و ســازمان های تابعــه آن به کار 
گرفته می شــوند.وی خاطرنشان 
کرد: نکته ای کــه بنده در مجلس 
نیــز بــر روی آن تاکیــد کردم، 
این بود کــه برای نخســتین بار 
مدیرعامل شستا، ۱۵ سال سابقه 
کار در این شرکت دارد و قائم مقام 
آن نیز ۲۵ سال سابقه کار در شستا 
دارد.وزیر تعاون گفــت: انتصاب 
سیاســی یــک انتصــاب کاملا 
نادرســت بود؛ اما هیچ اشــکالی 
ندارد که ما مدیران برجســته ای 
داشته باشیم که گرایش سیاسی 
داشته باشــند. معاون پشتیبانی 
شستا فردی اســت که در جناح 
اصولگرا قرار دارد. در دولت قبلی 
نیز در منطقه آزاد انزلی بوده است. 
بنابراین اطلاعات بــه گونه ای به 
نمایندگان داده شــد کــه از نگاه 
بنده بر اســاس اطلاعات نادرست 

تصمیم گرفتند.

میدری: حقوق کارگران بر مبنای تورم افزایش می یابد

یادداشتدستمزد

و نیر
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